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دولت درباره افزایش سقف مالیات برای سال آینده مدعی 
اســت که فشار چندانی به حقوق بگیران، تولیدکنندگان و 
فعالان کسب وکار وارد نمی شود این در حالی است که متن 

بودجه سال آینده حکایت از چیز دیگری دارد!
پیشنهاد دولت به مجلس برای افزایش سقف ۵۰ درصدی 
میزان درآمدهای مالیاتی در بودجه سال آینده آن طور که 
قرار اســت، سقف این درآمدها از ۷۴۸ هزار میلیارد تومان 
سال جاری با رشد 3۷۰ هزار میلیارد تومانی به ۱۱22 هزار 
میلیارد تومان برساند، درحالی است که چنانچه نمایندگان 
ملت بدون بررسی و موشکافی دقیق در امر مالیات ستانی، 
دولــت را در این بخش همراهی کننــد، بی تردید اقتصاد 
کشور، کســب وکارها و عامه مردم با مشکل جدی روبه رو 
می شــوند چراکــه همین حالا بخش تولیــد و بنگاه های 
اقتصادی به دلیل افزایش هزینه ها و وجود رکود مســتمر، 
تــوان مالیات پردازی را به زور دارنــد و حقوق بگیران نیز 
شرایط معیشتی مناسبی ندارند. البته دولت درباره افزایش 
سقف مالیات برای سال آینده مدعی است که فشار چندانی 
به حقوق بگیران، تولیدکنندگان و فعالان کســب وکار وارد 
نمی شــود این در حالی اســت که متن بودجه سال آینده 

حکایت از چیز دیگری دارد!
براســاس پیش بینی لایحه بودجه ۱۴۰3 کل کشــور، 
ســقف معافیت مالیاتی حقوق و دستمزد در سال آینده، 
ماهانه تا ۱۰ میلیون تومان تعیین شــده است. همچنین 
نرخ مالیات بر مجموع درآمد اشــخاص حقیقی نسبت به 
مــازاد ۱2۰ میلیون تومان در ســال تا مبلغ ۱۶۸ میلیون 
تومان، معادل ۱۰ درصد خواهد بود و نسبت به مازاد ۱۶۸ 
میلیون تومان در سال تا مبلغ 2۷۶ میلیون تومان با مأخذ 
۱۵ درصد مالیات دریافت می شود. همچنین نسبت به مازاد 
2۷۶ میلیون تومان در سال تا مبلغ ۴۰۸ میلیون تومان با 
مأخذ 2۰ درصد مالیات بر درآمد گرفته شده و نیز نسبت 
به مازاد ۴۰۸ میلیون تومان در سال به بالا حداکثر با مأخذ 
3۰ درصد مالیات از افراد گرفته می شود. با این اوصاف کاملا 
روشن است که دولت قصد دارد بخش عمده منابع بودجه 
را از جیب مردمی تامین کند که با نرخ تورم ۴۵ درصدی 

و افت شدید ارزش پول ملی، روزگار می گذرانند.
در حــال حاضر رقم دریافتی حقوق بیش از ۷۰ درصد 
مردم حدود ۱۰ تا ۱2 میلیون تومان در ماه اســت که این 
رقــم کفاف زندگی ۱۰ روز آنها را هم نمی دهد. در چنین 
شرایطی گویا دولت برای این افراد نیز دندان تیز کرده است 
زیرا معافیت مالیاتی حقوق بگیران را برحسب درآمد تا ۱۰ 
میلیون تومان در ماه در نظر گرفته و بیش از این رقم درآمد، 
افراد باید به صورت پلکانی ســهم مالیات خود را به دولت 
بپردازند.هرچند هیچ کسی منکر دریافت مالیات از سوی 
دولت نیست و هر فردی که فعالیت اقتصادی دارد یا حقوقی 
دریافت می کند باید به نسبت سهم مالیات خود را به دولت 
بپردازد؛ چراکه درآمدهای مالیاتی، بخش عمده هزینه های 
اداره امور کشــور را در طول سال پوشش می دهد اما نکته 
قابل توجه این است که رعایت عدالت در مالیات ستانی نیز 
باید مورد توجه قرار گیرد تا هم حقوق بگیران و هم فعالان 
اقتصادی، تجار و مشاغل خرد و کسب وکارها انگیزه لازم را 
برای ادامه کار و حیات داشــته باشند.در ظاهر دولت بنا را 
بر این گذاشــته است که در بودجه سال آینده درآمدهای 
پایدار چون گرفتن مالیات از مردم را به دلیل فاصله گیری 
بودجه سنواتی از درآمدهای نفتی جایگزین آن در بودجه 
کنــد، زیرا درآمدهای حاصل از صــادرات نفت در بودجه 
ســال ۱۴۰3 کمتر از مصوب بودجه ســال ۱۴۰2 در نظر 

گرفته شده است.

یادداشت

سردار آزمون
 نه تیم 
ملی نه رم

آیا مازوت سوزی 
 علت آلودگی
 هوا است؟

طلای جهانی با 
پس زدن دلار 
صعودی شد

خودروسازان همچنان به دنبال 
کاهش عرضه

آرامش به بازار گوشت قرمز 
برمی گردد

تیغ مالیات بر سرتولید و فرار غیر 
مولدها

 حرکت صنعت نفت با 
دانش بنیان ها به اوج

اگرچه دولت تاکید دارد که در بودجه ســال 
۱۴۰۳ فشار مالیاتی بر تولید را کاهش داده اما 

فعالان بخش تولید و صنعت ...

قیمت گوشت قرمز گوسفندی و گوساله گرم 
درحالی به تازگی به کیلویی ۷۰۰ هزار تومان 

در بازار رسیده که پیش از این رئیس شورای...

کاهش تولید و عرضه خودرو ذوق و اشتیاق 
خودروسازان برای گرانفروشی آنقدر زیاد 

است که فراموش کردند...

از وزارت نفت به عنوان دارنده رتبه نخست 
حمایت از نخبگان و شرکت های دانش بنیان یاد 

می شود...
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پرداختتسهیلاتبهتولیدکنندگانافزایشمییابد

پرداختتسهیلاتبهتولیدکنندگانافزایشمییابد
مرتضی قدیمی  -  وزیر اقتصاد با اشاره به فساد شرکت چای دبش گفت: در این دولت کسی نمی گوید »آقای فلانی خط قرمز ما است با او برخورد نکنید«. جامعه بداند دولت این بار بنا نیست خاکروبه ها را زیر فرش ها پنهان 

کند، نمی خواهد روی فسادها سرپوش بگذارد. شرکت چای دبش هم بابت ارزی که برای واردات دریافت کرده بود، پولش را پرداخته و اموال مردم جایی نرفته است.

شرکت چای دبش بابت 
ارزی که برای واردات 

چای دریافت کرده 
بود، پولش را پرداخته 
و اموال مردم به جایی 

نرفته است. به بانک 
مرکزی پول داده، ارز 

دریافت کرده و قرار بوده 
با آن کالا و تجهیزات 

وارد کند که نصف آن را 
وارد کرده و نصف دیگر 

را وارد نکرده است. 
پولی از کشور خارج 

نکرده، ساختمان ها و 
ماشین آلات مربوط به 

آن نیز در اختیار قوه 
قضاییه است.

درصد پایین تر از ۱۴۰۱ است و آرامش بازارها بسیار بهتر از سال گذشته است. زمستان 
سال گذشته تلاطم بسیار بیشتری در بازارها وجود داشت و شاهد افزایش قیمت ارز، 

کالاها و خدمات بودیم.
وی نقطــه ضعف تامین مالی کشــور را انقبــاض پولی دانســت و گفت: میزان 
تســهیلات دهی کشور در سال های گذشــته بیش از ۵۰ تا ۶۰ درصد بود. زمانی که 
می خواهید نقدینگی بیش از 2۵ تا 2۶ درصد افزایش پیدا نکند این انقباض به سایر 

سطوح اقتصادی سرایت می کند. این دغدغه مهم تولیدکنندگان کشور است.

  پرداخت تسهیلات به تولیدکنندگان افزایش می یابد
خاندوزی اظهار کرد: ما پیشنهاد دادیم حتما در بخش تسهیلات باید برای بخش 
تولیدی کشور یک مسیر جداگانه باز کنیم؛ نه برای کسانی که قیمت زمین، ارز و طلا 
را بالا می برند. پرداخت تسهیلات به تولیدی ها حتما تورم زا نیست و این اتفاق اگر ابلاغ 
شود بخش مهمی از نارضایتی های استانی و شرکت ها و تولیدکنندگان کاهش می یابد.

وی همچنین با اشاره به موضوع قاچاق کالا و بحث ته لنجی گفت: در تمام استان های 
حاشیه خلیج فارس و دریای عمان با این موضوع درگیر هستند. تغییراتی که در مدیریت 
این بخش ایجاد شــد به تاخیر در موضوعاتی مثل کالاهایی که مردم می توانند با آن 

کالای ته لنجی و ملوانی استفاده کنند انجامید.
وزیر اقتصاد درباره مساله خوراک گاز صنایع بزرگ و شرکت های پتروشیمی بیان 
کرد: دولت مصوبه خوبی در این زمینه داد که دوستان در بخش صنایع تشکر کردند 

و گفتند این نحوه محاسبه به این حوزه کمک می کند.

  انحلال بانک های متخلف تا دو - سه سال ادامه دارد
خاندوزی با اشــاره به انحلال بانک های ناتراز در دولت ســیزدهم گفت: امسال دو 
موسسه مالی را منحل و تا پایان سال یک موسسه دیگر را نیز تعیین تکلیف می کنیم. 
در دو - سه سال نیز این مساله را بدون رودربایستی با بانک ها و موسسات مالی متخلف 
ادامه می دهیم. جامعه نیز همین برخورد انقلابی را توقع دارد. این اتفاق در سال ۱۴۰3 
نیز برای برخی موسسات بانکی می افتد.وی تصریح کرد: نباید مردم را از انحلال بانک های 
متخلف و ناتراز نگران کنیم. مردم باید مطمئن باشند هر اتفاقی برای یک موسسه مالی 
مثل موسسه نور می افتد پول آنها از دست نمی رود. در موضوع موسسه اعتباری نور، 
گفتیم سپرده گذاران به بانک ملی مراجعه کنند و پول شان آنجاست. جریان شبکه های 
بین المللی و رســانه های معاند روی این موضوع متمرکز بود که مردم را بترسانند اما 

ان شاءالله سال های آینده مساله بانک های ناتراز حل و فصل می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره موضوع سهام عدالت نیز بیان کرد: یکی از اتفاقات 
خوبی که افتاد این است که با زمینه سازی دولت و تلاش کانون سهامداران ان شاءالله 
از بهمن ماه انتخابات سهامداران عدالت برگزار و مجمع جدید تشکیل می شود. سود 
۷۰ هزار تومانی در این دولت به ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان رسید و برخی اقشار تا یک 
میلیون و 2۰۰ هزار تومان ســود گرفتند. اما هنر اصلی آن است که مردم در انتخاب 

مدیران شرکت های استانی نیز نقش داشته باشند.

  لزوم رفع دغدغه های اقتصادی مردم
بنابراین گزارش، در ابتدای این نشست محمدحسین عظیمی دبیرکل جبهه ایران 
اسلامی، مهمترین دغدغه فعلی مردم را اوضاع اقتصادی کشور دانست و گفت: با حل 
این مسائل خیلی از موضوعات کشور حل خواهد شد. دولت قبل، انبوهی از مشکلات 
را برای این دولت به جا گذاشت. اما باید مردم را برای حضور در انتخابات ترغیب کرد 
که مشت محکمی به دهان یاوه گویان خواهد بود.موسی احمدی نماینده مردم کنگان 
در مجلس نیز با اشــاره به لزوم حل و فصل کالای ته لنجی بیان کرد: این مســاله در 
دوره اخیر مجلس مطرح و قانون خوبی برای آن به تصویب رســید اما در مقام اجرا 
موفق نبود. نتیجه آن تحصن مرزنشینان است. سهمیه ای برای ملوانان در نظر گرفته 

شده اما هنوز به عنوان قاچاق در نظر گرفته و با آن برخورد می شود.

 سیداحســان خاندوزی در نشستی با حضور اعضای جبهه ایران 
اسلامی درباره موضوع فساد چای دبش اظهار کرد: حتما فساد اتفاق 
افتاده و کســی دنبال لاپوشانی این مساله نیست. به محض اطلاع از 
وقوع فســاد در بخش مربوطه واکنش و برخورد صورت گرفته است. 
پرونده به قوه قضاییه ارجاع شده و ان شاءالله قوه قضاییه رأی محکم 

و قطعی صادر خواهد کرد.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: مهم برای مردم این اســت که کســی 
نمی گوید آقای فلانی خط قرمز ما اســت با او برخورد نکنید. جامعه 
بداند دولت و مجلس این بار بنا نیست خاکروبه ها را زیر فرش ها پنهان 
کنند، قرار نیست جلوی فسادها را سرپوش بگذارند و بنا نیست عده ای 

در حاشیه امن قرار داشته باشند.
خاندوزی با بیان اینکه برای مردم مهم است که آیا این فسادها در 
آینده ادامه خواهد داشــت؟ افزود: شرکت چای دبش بابت ارزی که 
برای واردات چای دریافت کرده بود، پولش را پرداخته و اموال مردم 
به جایی نرفته اســت. به بانک مرکزی پول داده، ارز دریافت کرده و 
قرار بوده با آن کالا و تجهیزات وارد کند که نصف آن را وارد کرده و 
نصف دیگر را وارد نکرده است. پولی از کشور خارج نکرده، ساختمان ها 
و ماشین آلات مربوط به آن نیز در اختیار قوه قضاییه است. اما برای 
جلوگیری از همین حد از تخلف هم که رخ داد از فروردین امسال با 
ایجاد سامانه ای قرار شد، هر شرکتی می خواهد تخصیص ارز بگیرد، 
در سامانه ثبت شود تا معلوم شود سال گذشته و دو سال قبل چقدر 
دریافت کرده است.خاندوزی اظهار کرد: اگر مردم از موضوع کاهش 
قدرت خرید و کوچک شــدن ســفره خود نسبت به پنج تا ۱۰ سال 
قبل ناراضی هستند، این مساله ناشی از آن است که موضوع تولید و 
رشد اقتصادی مستمرا در سال های اخیر ضعیف و ضعیف تر شده است.

وی خاطرنشــان کرد: بهترین شرایط قدرت درآمدی خانوارها در 
سال ۱3۹۰ بوده است. بلافاصله بعد از دور اول تحریم ها این قدرت 
رو بــه کاهش رفته و میانه دهه ۹۰ کــه صادرات نفت افزایش پیدا 
کرد، مجددا درآمدها با رشــد مواجه شــد اما دوباره در سال ۱3۹۷ 

با رشــد منفی و تورم بالا مواجه شدیم که این موضوع در سال های 
بعد ادامه پیدا کرد.

  رشــد اقتصادی شش ماهه اول امســال بیش از سال 
گذشته است

وزیر اقتصاد با اشاره به همگرایی خوب بین دولت و مجلس سیزدهم 
گفت: رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۱ به چهار درصد رسید و در نیمه 

اول امسال نیز بیش از سال قبل است.
خانــدوزی با بیان اینکه برخی به طور مغرضانه بیان می کنند که 
رشد اقتصادی بی کیفیت است، افزود: ما بهبود شاخص های دیگر از 
جمله کاهش بیکاری در استان های کشور و افزایش سرمایه گذاری ها 
را داریم. در حال حاضر هم سرمایه گذاری داخلی و هم سرمایه گذاری 
خارجی افزایش یافته است. بحمدالله پیمان های خارجی با عربستان، 

کشورهای آسیایی، بریکس و امثالهم منعقد شده است.

  در بازار مسکن آرامش حکم فرماست
وی تصریح کرد: رشــد درآمدی در اقتصادی ایران آرام آرام فعال 
شده اما در عین حال مساله بالا بودن قیمت کالاهای خوراکی در سفره 
مردم آزاردهنده است که بخش مهم نارضایتی ها به گرانی مرغ و گوشت 
و دیگر کالاهایی که مورد مراجعه روزانه مردم است برمی گردد. مساله 
مسکن نیز در سال گذشته پرفشار بود و اقشار ضعیف را تحت فشار 
قرار داد که امســال بحمدالله آرامشی در این بازار حکم فرماست. اما 
سفره مردم همچنان مساله است و دولت برای مهار تورم تلاش می کند.

خاندوزی کنترل نرخ ارز را از اقدامات دولت ســیزدهم دانست و 
گفت: تغییر نرخ ارز، عامل تورم های کوتاه مدت اســت و به محض 
پرش قیمت ارز، سایر کالاها بلافاصله دچار رشد می شوند. تلاش دولت 
و مجلس در ســال ۱۴۰2 این بوده که از طریق کنترل نوسانات ارز، 

سایر متغیرهای تورمی کشور را نیز کنترل کرد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی یادآور شــد: نرخ تورم امســال چند 

 اتاق بازرگانی: بسیاری از شرکت ها با کمبود 
نیروی کار مواجه اند

 آخریــن اطلاعاتی که مرکز پژوهش هــای اتاق بازرگانی 
ایران از وضعیت شــاخص شــامخ در آذرماه ۱۴۰2 منتشر 
کرده، تاییدکننده وضعیت کاهش نرخ بیکاری در کشور است.

 نرخ بیکاری در فصل پاییز امسال به ۷.۶ درصد رسید که 
کمترین نرخ بیکاری در دو دهه اخیر در فصل پاییز است.

طبق گفته مسئولان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
برخی اســتان های کشور واحدهای تولیدی با کمبود نیروی 
کار مواجه شده اند که نشــان دهنده رونق گرفتن اقتصاد در 
این مناطق اســت.مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران نیز 
که ماهانه گزارش شاخص مدیران خرید )PMI( که در ایران با 
عنوان شامخ شناخته می شود، را منتشر می کند که در گزارش 
آذرمــاه خود از تقاضای نیروی کار در واحدهای صنعتی خبر 
داده و نوشــته است:  در ماه های اخیر بسیاری از شرکت ها با 
کمبود شــدید نیروی کار و عدم تمایل نیروی انسانی به کار 
روبرو هستند.در این گزارش آمده است: در شرایطی که برخی 
شرکت ها به دلیل نگرانی از ادامه روند کاهشی تقاضا در ماه های 
آتی و کمبود شدید مواد اولیه ناچار به تولید در ظرفیت های 
پایین و تعدیل نیروی انسانی هستند، برخی دیگر از شرکت ها 
نیز با کمبود شــدید نیروی کار به دلیل عدم تمایل آن ها به 
اشتغال در شرکت های تولیدی یا مهاجرت نیروی کار، متأثر 
از شرایط اجتماعی-اقتصادی روبرو هستند که باعث کاهش 

سریع تر در شاخص میزان استخدام شده است.
 با توجه به گزارش مرکز آمار که نرخ بیکاری را محاســبه 
می کند و گــزارش اتاق بازرگانی که میزان جذب نیروی کار 
در شرکت های تولیدی را بررسی می کند، مشخص است که 
وضعیت اشــتغال در کشور در مجموع مناسب بوده و کاهش 
نرخ بیکاری سبب شده تا بسیاری از شرکت ها با کمبود نیروی 

کار مواجه شوند.

ضرب الاجل 2 
ماهه قالیباف به 
وزارت بهداشت 
برای حل مشکل 

دارو و درمان 
مردم

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت



اقتصاد کلان 

2

خودروسازان همچنان به دنبال کاهش عرضه
مریم لطفی      |    کاهش تولید و عرضه خودرو ذوق و اشتیاق خودروسازان برای گرانفروشی آنقدر زیاد است که فراموش کردند طی چند وقت اخیر کاهش 

عرضه داشته اند. ایران خودرو 6 درصد کاهش تولید و سایپا هم با افزایش تولید کمتر از 2 درصد، کاهش عرضه را در کارنامه کاری خود ثبت کردند. 

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد: با توجه به شرایط کم بارشی و خشکسالی کشور تامین برق همه مشترکان براساس الگوهای اطمینان بخش برنامه ریزی شده است.
تــداوم خشکســالی  بــه  اشــاره  بــا  بــرق  شــبکه  مدیریــت  شــرکت  مدیرعامــل  مشــهدی  رجبــی  مصطفــی  بــرق،  شــبکه  مدیریــت  شــرکت  از  نقــل  بــه   
 کشــور و شــرایط کــم بارشــی کنونــی خاطرنشــان کــرد: با توجه بــه میــزان اندک بارش هــا یکــی از برنامه هــای تأمین برق مــا این اســت که با همین شــرایط کم بارشــی

 هم بتوانیم برق بخش های مختلف را تأمین کنیم.
سخنگوی صنعت برق تاکید کرد: ما بر اساس الگوهای اطمینان بخش در سناریوهای مختلف برای تأمین برق برنامه ریزی کرده ایم که شرایط کم بارشی نیز یکی از همان سناریوهاست.

رجبی مشهدی در پایان افزود: هم اکنون شبکه برق کشور پایدار است و مشکلی در تأمین برق پایدار مشترکان وجود ندارد. وی در عین حال از هموطنان درخواست کرد برای تأمین 
پایدار سوخت نیروگاه ها در مصرف برق و گاز صرفه جویی کنند.

برنامه ریزی تأمین برق اوج 
بار سال آینده برای شرایط 

کم بارشی

  افزایش قیمت روغن موتور بدون اخذ مجوز 
کارگروه تنظیم بازار ممنوع است

 ســازمان حمایــت مصــرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان اعلام کرد: هرگونه افزایش قیمت 
روغن موتور بدون اخذ مجوز کارگروه تنظیم بازار 

ممنوع است.
به گزارش از سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان، این ســازمان با توجه به انتشار 
اخباری مبنی بر موافقت با افزایش قیمت روغن 
موتور اعلام کرد: از آنجایی که روغن موتور بنزینی 
و گازوئیلی از جمله اقلام مشــمول قیمت گذاری 
تثبیتی بوده و هرگونه تغییر قیمت آن در صورت 
تصویب کار گروه و ســتاد تنظیم بازار عملیاتی 
می شود، تاکنون هیچ مصوبه ای از سوی متولیان 
امر در این زمینه ابلاغ نشــده اســت و اصولاً این 
ســازمان و سایر دســتگاه های ذی ربط پیش از 
تصویــب، هیچگونه جایگاهی مبنی بر موافقت با 

افزایش قیمت ندارند.
در این اطلاعیه تصریح شــده است: با تکذیب 
خبر »موافقت ســازمان حمایت با افزایش قیمت 
روغن« تاکید می شود هرگونه افزایش قیمت بدون 
اخذ مصوبه های لازم غیرقانونی است و از مصادیق 
بارز گران فروشی بوده و در صورت افزایش قیمت 
با واحدهای متخلف برخورد جدی انجام خواهد 
شد و همه واحدهای تولیدی مکلفند بدون وقفه 
و مطابق رویه قبل نسبت به عرضه مکفی روغن 

در بازار اقدام کنند.
این اطلاعیه خاطرنشان کرده است: بدیهی است 
فراینــد تولید و عرضه و میزان آن به صورت ویژه 
مورد رصد و پایش قرار گرفته و با هرگونه کاهش 
یا توقف عرضه و دپوی محصول بر اساس قوانین 
موجود برخورد تعزیری خواهد شد. همه واحدهای 
تولیدی و توزیعی مکلفند بدون وقفه نسبت به تولید 
و عرضه این محصول اقدام کنند و هموطنان می 
توانند در صورت مشــاهده گران فروشــی، دپوی 
محصول و عدم عرضه، مراتب را از طریق سامانه 

۱۲۴ گزارش کنند. 

  رویکرد جدید وزارت راه و شهرسازی 
موجب رفع مشکلات مسکن می شود

 نماینده مردم نقده در مجلس شورای اسلامی 
با اعلام به ثمر رسیدن بخشی از تلاش های دولت 
برای تسهیل گری در حوزه مسکن، خواهان کاهش 

بروکراسی اداری برای تسریع در این بخش شد.
بــه گزارش از وزارت راه و شهرســازی، »علی 
زنجانی حسنلویی« درباره تلاش های این وزارتخانه 
بــرای تولید مســکن و روند رو به رشــد تولید 
مســکن در کشــور، افزود: اکنون شاهد هستیم 
که با رویکردهای جدید وزارت راه و شهرســازی 
در تسهیلگری بخش مسکن با واگذاری زمین و 
ایجاد مشــوق برای سرمایه گذاران برای نوسازی 
بافت فرســوده و تولید مسکن، مشکلات گذشته 

در حال رفع شدن است.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه هنوز فاصله 
معناداری بین قدرت خرید مردم و قیمت مسکن 
در کشور وجود دارد، ادامه داد: به نظر می رسد، در 
آینده نزدیــک هدف گذاری های جدیدی که در 
دولت سیزدهم در بخش مسکن انجام شده است 
به نتیجه مثبتی منجر شود که اثرات آن را مردم 

نیز شاهد خواهند بود.
زنجانی حسنلویی توضیح داد: این یک واقعیت 
اســت که مردم از لحاظ تامین مســکن، هم در 
ساخت و ساز و تامین آورده و پرداخت تسهیلات 
و همچنین در بخش رهن و اجاره مشکلاتی دارند 
که ضرورت دارد تا مشکلات و موانعی که بر سر راه 
تولید مسکن وجود دارد با کاهش بروکراسی اداری 

برطرف و تولید مسکن تسریع شود.
وی در بیان عملکرد وزارتخانه در بخش حمل 
و نقل، گفت: با همســایگان شمالی کشور برای 
تکمیل کریدورها توافق های خوبی انجام شده است. 
همچنین در داخل کشور نیز تلاش های مجموعه 
دولت برای تکمیل کریدورهای شــمال- جنوب 

و شرق- غرب سرعت مناسبی پیدا کرده است.
نماینده نقده ادامه داد: با توجه به اینکه کریدور 
شرق به غرب در حال اتصال است، تلاش بیشتر 
مســوولان و دست اندرکاران در این بخش انتظار 

می رود. 

  ۷۱ هزار میلیاردتومان تسهیلات نهضت 
ملی مسکن پرداخت شد

 بانک مســکن از ابتدای اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن تا ســیزدهم دی ماه ســال جاری، 
برای ســاخت بیش از ۲۹۹ هزار واحد مسکونی 
تســهیلاتی افزون بر ۷۱۲ هــزار و ۴۹۲ میلیارد 
ریال پرداخت کرده است.به گزارش از وزارت راه و 
شهرسازی، این بانک همسو با ماموریت دولت در 
اجرای ابرپروژه نهضت ملی و تامین مسکن برای 
اقشار ضعیف و کم درآمد جامعه، از آغاز اجرای این 
طرح تا سیزدهم دی ماه سال جاری برای ساخت 
۳۱۴ هزار و ۵۵۹ واحد مسکونی در قالب ۴۸ هزار 
و ۶۴۴ پروژه قرارداد ساخت منعقد کرده است که 
از این تعداد، تسهیلات ساخت ۲۹۹ هزار و ۵۱۴ 
واحد مسکونی به سازندگان پرداخت شده است.بر 
اساس این گزارش، ۳۷ درصد از تسهیلات پرداختی 
بانک مسکن به خودمالکان اختصاص دارد و بقیه 
نیز مربوط به نهادهای معرفی کننده از جمله اداره 
کل راه و شهرسازی، شهرهای جدید، بنیاد مسکن، 
ستاد اجرایی فرمان امام، صندوق مسکن، سازمان 

همیاری شهرداری ها و غیره است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

ایران خودرو و ســایپا در حالی موضوع آزادسازی قیمت خودرو را با هدف 
گرانفروشی به مردم،  دنبال می کنند که هنوز تعداد قابل توجهی از محصولات 
خود را به ثبت نام کنندگان سامانه یکپارچه تحویل نداده اند و جالب تر آنکه 
مدعی شدند می  خواهند مازاد تولیدشان که تا پایان سال جاری به ۶0 هزار 
دستگاه می  رسد را ۵ درصد ارزان تر از قیمت حاشیه بازار به فروش برسانند.

هفته های گذشته که خودروسازان برای چندمین بار در سال جاری، خواستار 
افزایش قیمت محصولات خود شده بودند و شورای رقابت جواب منفی به آنها 
داد،  مدیران خودروسازی هیچ گلایه ای نکردند. حال معلوم شد که علت سکوت 
عظیمی )مدیرعامل ایران خودرو( و تیموری )مدیرعامل سایپا( چه بوده است؛ 
آنها به صورتجلسه ۹ آذرماه دلخوش بودند. صورتجلسه ای که به خودروسازان 
اجازه می  داد ۱۲0 هزار دستگاه خودرو را ۵ درصد کمتر از قیمت حاشیه بازار 
به فروش برسانند. »ایران« طی ماه های گذشته گزارش های متعددی درباره 
بدقولی و بی تعهدی خودروســازان نوشــت. در آن گزارش ها عنوان شد که 
شرکت های خودروساز،  ثبت نام کنندگان خودرو را تحت فشار قرار می  دهند 
که نوع محصول خود را عوض کنند )خودروسازان با افزودن یک آپشن قیمت 
محصــولات خود را بالا می  برند و به همین جهت فروش خودروهای گران تر 
برای آنها صرفه اقتصادی دارد( و اگر مشتری زیر بار این پیشنهاد برود، قاعدتاً 
می  تواند صاحب خودرو شود و اگر نپذیرد، باید مدت طولانی صبر کند تا شاید 

خودروساز،  خودروی ثبت نامی را تحویل دهد.
 

  تمرکز بر سیاست کاهش عرضه
ذوق و اشتیاق خودروسازان برای گرانفروشی آنقدر زیاد است که فراموش 
کردنــد طی چند وقت اخیر کاهش عرضه داشــته اند. ایران خودرو ۶ درصد 
کاهش تولید و سایپا هم با افزایش تولید کمتر از ۲ درصد، کاهش عرضه را 
در کارنامه کاری خود ثبت کردند. لذا عرضه مازاد ۱۲0 هزار دستگاه خودرو،  
عملاً وعده پوشالی خواهد بود. کارشناسان عنوان می  کنند که اگر خودروسازان 
مــازاد تولید دارند،  چرا معوقات خود را به مردم تحویل نمی دهند؟ و چرا در 
ثبت نام های جدید ســامانه یکپارچه خودرو ثبت نام ندارند؟ به عنوان مثال 
ایران خودرو تنها در اولین فروش سامانه یکپارچه خودرو حضور پیدا و اعلام 
کرد که تا پایان سال ۱۴0۲ محصولات خود را پیشفروش کرده است. از سویی 
اگر خودروسازان مازاد تولید دارند چرا کارنامه ۹ ماهه آنها روند کاهشی تولید 
را نشان می  دهد؟ سؤال دیگر این است که اگر خودروسازان مازاد تولید دارند 

چرا زمان تحویل محصولات خود را ۱۴0۳ اعلام کردند؟
شرایط موجود و واقعیتی که با آن روبه رو هستیم،  نشان می  دهد که آرزوهای 
ایران خودرو و ســایپا برای گرانفروشی بر باد رفته است. آنها تصور می  کردند 
که در ســکوت خبری،  می توانند قیمت محصولات خود را ۵ درصد کمتر از 

حاشیه بازار عرضه کنند و به همین جهت از رسانه ای شدن صورتجلسه ای 
که می  توانست آنها را به خواسته شان نزدیک کند،  گلایه دارند.

 
 سیگنال به سفته بازان

خودرویی ها و قطعه ســازان اعتقاد دارند که با آزادســازی قیمت ها،  هم 
قطعه سازان می  توانند بخشــی از مطالبات خود که حدود ۵0 همت است 
را دریافت کنند و هم خودروســاز می  تواند در مســیر توسعه قرار گیرد. اما 
به نظر می  رســد که این امر تنها در حد یک امیدواری است. خودروسازان 
با عرضه قطره چکانی محصولات خود،  فشــار به خریداران خودرو و... ثابت 
کردنــد که هدف آنها آرامش بازار خــودرو و عرضه خودرو به عموم مردم 
نیست. آنها با اقداماتی که طی چند هفته اخیر انجام دادند،  به سفته بازان 
سیگنال افزایش قیمت را دادند و دیدیم که قیمت ها در روزهای اخیر مسیر 

افزایش را طی می  کند.
 

  سوء استفاده از نام سیاستگذاران
خودروســازان و قطعه ســازان  برای آنکه به خواسته خود یعنی افزایش 
قیمت برســند، در محافل و مصاحبه های خود عنوان کردند که معاون اول 
رئیس جمهور و وزیر صمت با خواسته آنها همراه شده اند و حتی پا را فراتر 
گذاشته و گفتند که منوچهر منطقی،  معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت، 

 پیشنهاد فروش خودرو را در حاشیه بازار پیشنهاد داده است.
 

  نفی گرانفروشی دو غول خودروساز
ســپهر دادجوی توکلی، سخنگوی شــورای رقابت نیز اظهار کرد: هیچ 
افزایش  قیمت مشروط و غیر مشروطی برای خودروساز به عنوان مشوق در 
ازای افزایش تولید خودرو در دستورالعمل شورای رقابت عنوان نشده است. 
تأکید شورا بر افزایش تولید و عرضه است که در نهایت منجر به کاهش قیمت 
در بازار آزاد شود.او افزود: تنظیم گری به چند روش از جمله قیمت، عرضه و 
شرایط دسترسی بازار انجام می شود؛ در ابتدای اجرای مصوبه ۵۴۳ به دلیل 
عدم امکان استفاده از دیگر ابزارهای تنظیم گری و مشخصاً عرضه نامناسب 
خودرو از ابزار قیمتی برای تنظیم استفاده شد که با محاسبه سازمان حمایت 
تنظیم قیمت صورت می گرفت که از این پس هم روال همین خواهد بود.

توکلــی ادامه داد: اکنون با توجه بــه افزایش میزان عرضه خودرو، این 
ظرفیت برای تنظیم بازار ایجاد شــده و به تنظیم گر فنی اختیار داده شده 
اســت که پیشــنهادات خود را مطرح کند برای اینکه مازاد تولید راحت تر 
به دســت مشتری برسد. بنابراین شیوه تنظیم گری مذکور مسلماً به منزله 
افزایش قیمت نیســت.به دنبال موضوعات مطرح شده طی روزهای اخیر 
پیرامون راهکاری برای پرداخت مطالبات قطعه ســازان از محل فروش ۶0 
هزار دســتگاه از محصولات هر یک از دو خودروساز بزرگ در حاشیه بازار 
و بــه قیمت پنج درصد کمتــر از نرخ بازار )از محل تولید مازاد بر تعهدات 
خودروسازان و تا پایان سال جاری(، علاوه بر اینکه شورای رقابت، هرگونه 
عرضه خارج  از دستورالعمل ۵۴۳ این شورا را غیرقانونی خواند. قطعه سازان 
نیــز بر این موضوع تأکید کردند که با توجه به نبود هیچ راه حلی همچون 
روال سال های گذشته برای تأمین نقدینگی و مطالبات قطعه سازان در پایان 
ســال و شب ِ عید آنها، این پیشنهاد ارائه شد؛ بنابراین قطعه سازان علیرغم 
اینکه ذی نفع این موضوع هستند و می توانند به مطالبات خود که اکنون از 
۵0 هزار میلیارد تومان هم فراتر رفته و بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان آن 
معوقات بالای ۱۲0 روز و سررســید شــده است، دست پیدا کنند اما هیچ 
طرف این دو ســر موضوع نیستند؛ چراکه یک سر این ماجرا وزارت صمت 
برای صدور مجوز فروش و سر دیگر خودروسازان هستند. تاکنون نیز وزارت 
صمت، مجوزی برای فروش محصولات خودروسازان طبق راهکار پیشنهادی 

صادر نکرده و راهکار جایگزین هم ارائه نشده است.

   خودروسازان و 
قطعه سازان  برای آنکه 
به خواسته خود یعنی 

افزایش قیمت برسند، 
در محافل و مصاحبه های 

خود عنوان کردند که 
معاون اول رئیس جمهور 
و وزیر صمت با خواسته 

آنها همراه شده اند و 
حتی پا را فراتر گذاشته 

و گفتند که منوچهر 
منطقی،  معاون صنایع 

حمل و نقل وزارت صمت، 
 پیشنهاد فروش خودرو را 
در حاشیه بازار پیشنهاد 

داده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/10/20
شماره : 1564

اقدامات مثبت دولت در رونق ساخت مسکن
 نایب رییس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران، اقدامات دولت در جهت افزایش تولید 
مسکن را مثبت ارزیابی کرد، گفت: به منظور تحقق این مهم، بانک ها باید سرمایه هایی 

که صرف بنگاه داری خود می کنند را به سمت تولید بیاورند و تسهیلات بدهد.
داود بیگی نژاد گفت : تاکنون و با گذشــت بیش از ۹ ماه از سال عملکرد خوبی از 
سوی بانک ها در پرداخت تسهیلات ساخت مسکن شاهد نبودیم، به طوری که عملکرد 
بانک های خصوصی در حد صفر بوده و فقط بانک های مسکن و ملت عملکردی قابل 

قبول داشته اند.
این مقام صنفی اظهار داشت: مطابق آمارهای رسمی، آذرماه امسال سه هزار و ۵۵0 
مورد معامله املاک در ســطح تهران به ثبت رسید که در مقایسه با متوسط ۱0 هزار 
معامله در ماه که به عنوان نقطه تعادلی معاملات عنوان می شود، بسیار اندک بوده و 

نشان دهنده رکود معاملات است.
وی با اشاره به انجام بیشترین معاملات در این ماه به ترتیب در مناطق پنج، ۱0، ۲ و 
چهار تهران، ادامه داد: تغییری در قیمت و نرخ معاملات نیز در این ماه مشاهده نمی شود.

بیگی نژاد خاطرنشــان کرد: آمار آذر ماه خرید و فروش در مقایســه با آبان )معامله 
ســه هزار و ۹00 مورد ملک( افت حدود ۹ درصدی نشان می دهد و حاکی از کاهش 

محسوس تعداد قراردادها است.
وی گفت: در برخی مناطق قیمت های فروش به قیمت تمام شده سازندگان نزدیک 

شده است که این مساله اثر خود را در سال های آینده نشان خواهد داد.

نایب رییــس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهــران تصریح کرد: اگر ســودی در 
ساختمان سازی وجود نداشته باشد، در ادامه در تولید مسکن دچار مشکل خواهیم شد.

 رشد ۳۷ درصدی صدور پروانه ساخت نسبت به بهار امسال
وی همچنین با اشــاره به آمار صدور »پروانه های ســاختمانی«، اظهار داشت: در 
تابستان امسال یک هزار و ۹0۳ فقره پروانه احداث صادر شده که نسبت به فصل بهار 
رشد ۳۷ درصدی و نسبت به تابستان سال گذشته رشد ۱۹.۸ درصدی داشته است.

بیگی نژاد اضافه کرد: آمار صدور »پروانه ســاخت واحدها« در تابستانی که گذشت 
۱۳ هزار و ۷۳۷ فقره بوده که در مقایسه با فصل بهار رشد ۴0 درصدی و در مقایسه 
با تابســتان سال گذشته رشــد ۷.۲ درصدی نشان می دهد؛ هر چند این آمارها لزوما 

نمی تواند به معنای رونق ساختمان سازی باشد.
وی با اشاره به نزدیک شدن به ایام پایانی سال، گفت: بر اساس رفتارشناسی مردم 
مطابق سنوات گذشته، در این ایام مراجعات به بنگاه ها و مشاوران املاک برای افزایش 
متراژ یا اقدام به قصد ســرمایه گذاری بیشتر می شود. اکنون نیز شاهد افزایش تحرک 
افراد و مراجعات به مشاوران املاک هستیم، اما معاملات همچنان در حداقل خود است.

آیا مازوت سوزی علت آلودگی هوا است؟
هم زمان با فرا رســیدن فصل ســرد سال و تشدید آلاینده های جوی، موضوع منابع 
ایجاد آلودگی هوا و نقش ســازمان های مختلف در این پدیده مورد توجه افکار عمومی 
قرار می گیرد و برخی افراد دلیل اصلی این پدیده را مازوت سوری در نیروگاه های کشور 

عنوان می کنند، اما آیا چنین موضوعی صحیح است؟
ایــن روزهــا که آلودگی هوا به خصوص در کلان شــهرها و بــه ویژه تر تهران نفس 
شهروندان را به شماره انداخته، انگشت اتهام برخی ها به سوی مازوت سوزی و به خصوص 
در نیروگاه ها نشانه رفته است؛ متغیری که اما و اگرهای فراوانی در باره اثرگذاری آن در 

تشدید آلودگی مطرح است.
ساناز جعفرزاده، مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی در 
همین رابطه چندی پیش به ایرنا گفته بود که: نیروگاه های تهران نزدیک به ۱0 سال است 

که مازوت دریافت نمی کنند و مازوت سوزی آنها را قویاً تکذیب می کنیم.
وی افزوده بود: بر اساس سند ترازنامه انرژی کشور ۷۳ درصد آلایندگی مربوط به بخش 

حمل ونقل است و سهم بخش نیروگاهی تنها هفت درصد است.)اینجا(

 فقط ۱6 نیروگاه امکان سوخت مازوت دارند
وزارت نیرو هم امروز در گزارشــی اعلام کرد: اشاره به مازوت سوزی در نیروگاه ها و 
نقش آن در تشدید آلودگی هوای کشور به ویژه در کلان شهرها در حالی مطرح می شود 

که از سویی از ۱۴۱ نیروگاه کشور تنها ۱۶ نیروگاه امکان سوخت مازوت دارند و از سوی 
دیگر میزان مصرف گاز نیروگاه های کشور در سال جاری نسبت به سال گذشته افزایش 
داشته است.بر اساس آمار و اطلاعاتی که به تازگی توسط وزارت نفت منتشر شده است، 
نه تنها تعداد محدودی از نیروگاه های سراسر کشور امکان مصرف مازوت را دارند، بلکه 
در ســال جاری و نسبت به سال گذشــته آن دسته از نیروگاه هایی که قابلیت مصرف 
مازوت دارند، مصرف سوخت مازوت خود را هم دیرتر شروع کردند و هم نسبت به سال 

گذشته کاهش دادند.

توضیح اینکه در سال جاری و در راستای کاهش حداکثری مصرف مازوت در نیروگاه ها، 
امکان گازسوز شدن یکی از واحدهای نیروگاه شازند که پیش تر با سوخت مایع کار می کرد 
نیز فراهم شد و مصرف مازوت این مجموعه نسبت به دوره مشابه سال قبل تا ۳۴ درصد 
کاهش پیدا کرده اســت.بر اســاس این گزارش تعدادی از نیروگاه های با قابلیت مازوت 
سوزی نیز هنوز از سوخت مازوت استفاده نمی کنند و با وجود محدودیت های فراوان در 

تأمین گاز نیروگاه ها، همچنان سوخت گاز آن ها تأمین می شود.
در مورد کلان شهر تهران نیز که بیشترین حجم آلاینده های جوی را در سال جاری 
تجربه کرده است، باید به این نکته اشاره کرد که نیروگاه های موجود در استان تهران شامل 
نیروگاه های طرشت، بعثت و ری هر سه از سوخت گاز استفاده می کنند و نیروگاه های 
دیگر شامل شهدای پاکدشت و پرند به دلیل ماهیت سیکل ترکیبی اساساً امکان مصرف 
مازوت ندارند؛ یعنی در کلان شهر مانند تهران برای یافتن منشأ و دلیل آلودگی هوا باید 
دیگر دلایل و عوامل مؤثر را جست وجو کرد. با اینکه استفاده از سوخت مایع در نیروگاه ها 
در فصل زمستان باتوجه به رشد مصارف گاز در بخش خانگی اجتناب ناپذیر است و باوجود 
رشد تولید هر ساله گاز، بازهم کشور ناگزیر از جایگزینی مصرف سوخت مایع با گاز در 
برخی نیروگاه ها و صنایع عمده است. بااین وجود در سال جاری تحویل گاز به نیروگاه ها 
بیش از ۱۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش یافته است که بیانگر کاهش 

نقش نیروگاه ها در ایجاد آلودگی هوا نسبت به سال های گذشته است.

 خرید بیشتر از ۴ نان با یک کارت بانکی ممنوع است
 بر اساس ابلاغیه اتحادیه نانوایان به نانوایی ها خرید نان بیش از چهار عدد با یک کارت بانکی برای شهروندان ممنوع است و باید از دو کارت بانکی استفاده کنند که این اقدام باعث سردرگمی شهروندان شده است؛ موضوعی که اتحادیه نانوایان سنتی و سنگک تکذیب نکرد.
 اخیراً برخی نانوایی ها اعلام کرده اند بر اساس ابلاغیه اتحادیه نانوایان، خرید نان بیش از چهار عدد با یک کارت بانکی برای شهروندان ممنوع است و برای خرید بیش از چهار عدد نان، باید از دو کارت بانکی استفاده کنند که این اقدام باعث سردرگمی و نگرانی شهروندان شده است.

بررسی ها نشان می دهد این موضوع در پی بازار سیاه آرد و نان که باعث سودجویی برخی شده بود، اتفاق افتاده است؛ به طوری که طی ماه های گذشته برخی افراد با سوءاستفاده از قیمت پایین نان در کشور، نان مصرفی سبد خانوار را به نان خشک تبدیل کرده و آن را با چند 
برابر قیمت به دامداری ها می فروشند و سود قابل توجهی به دست می آورند.اتحادیه نانوایان در برخی استان ها اقدام به اعمال محدودیت کرد و باعث شده مردم برای قوت مصرفی روزانه خود یا بارها به نانوایی ها مراجعه کنند و یا اینکه دو کارت بانکی به همراه داشته باشند که این 
موضوع مردم را به دردسر انداخته است.پیگیری های از نانوایی ها نشان می دهد که برخی نانوایان بر این باورند که استفاده از کارت های بانکی متعدد، باعث می شود سهمیه آرد بیشتری بتوانند دریافت کنند که این موضوع نیز توسط دستگاه های نظارتی می تواند قابل پیگیری باشد.

خبرنگار ایرنا برای شفاف سازی این موضوع بارها با اتحادیه نانوایان سنتی و سنگک برای پاسخگویی به موضوعات مذکور تماس گرفت، اما هیچ کسی پاسخگو نبود و این اتحادیه موضوع استفاده از دو کارت بانکی برای بیش از ۴ نان را تکذیب نکرده و در این راستا بازرسی 
انجام نداد؛ همچنین این سوال بی پاسخ ماند که آیا اتحادیه نانوایان حق اعمال محدودیت در فروش نان را دارد؟ و مبنای قانونی این اتحادیه برای وضع چنین محدودیتی، چیست؟
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تیغ مالیات بر سرتولید و فرار غیر مولدها

ابوالفضل حمیدی   |    اگرچه دولت تاکید دارد که در بودجه سال ۱۴۰۳ فشار مالیاتی بر تولید را کاهش داده اما فعالان بخش تولید و صنعت 
نظر دیگری دارند و معتقد هستند که بحران کمبود نقدینگی تولید تشدید خواهد شد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ۲ ماه به وزارت بهداشت مهلت میدهیم تا مشکل دارو و درمان مردم را حل کند.
 محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس و در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون بهداشت و درمان در مورد ارزیابی اثر بخشی سیاست گذاری ها و اقدامات عملیاتی دستگاه های مسئول برای 
ساماندهی مشکلات زنجیره تامین و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی در کشور، پس از قرائت گزارش مربوطه و همچنین اظهارات وزیر بهداشت، رئیس کمیسیون بهداشت مجلس و ۷ نفر از نمایندگان 
در جمع بندی موضوع اظهار کرد: واقعیت این است که ما الان نسبت به سال قبل ۱۰۷ درصد وزنی افزایش قیمت داریم که این واقعیت تلخی است که وجود دارد. این افرایش قیمت حتی از متوسط 
تورم کشور هم بیشتر است.وی با تاکید بر اینکه دارو موضوع مهم و اساسی ما است، گفت: الان برای حدود ۱۵۰ قلم دارو در کشور محدودیت هایی داریم و درباره ۶۵ قلم دارو نیز کمبود جدی داریم. 
بدون تعارف می گویم که هر موقع در هر مراسم عمومی شهروندان را دیدیم، می گویند شرایط تا دو یا سه ماه قبل اینگونه نبوده، اما الان اصلاً دارویی که مورد استفاده آنهاست پیدا نمی شود؛ اینها 

واقعیت موجود است و مشکل مردم در کف جامعه حل نشده است.

ضرب الاجل ۲ ماهه قالیباف 
به وزارت بهداشت برای حل 
مشکل دارو و درمان مردم

   گام مهم مرکز ملی فضای مجازی برای 
حمایت از حقوق مردم در سکوها

کمیسیون عالی ارتقای تولید محتوای مرکز ملی 
فضای مجازی گام مهی در جهت حمایت از حقوق 

مردم در سکوهای فضای مجازی برداشت.
 نشست کمیسیون عالی ارتقای تولید محتوای 
مرکز ملی فضای مجازی به ریاســت سیدمحمد 
امین آقامیری جهت بررسی نهایی سندی به منظور 

حمایت از حقوق مردم در سکوها برگزار شد.
یکی از دغدغه های اعضای کمیسیون عالی در 
تهیه این سند، رفع تشتت ارتباطی تصمیم گیران 
و متولیان حاکمیتی با ســکوها بوده و در طراحی 
فرآیندها تلاش شده که سکوها صرفا با تنظیم گر 
بخشی خود در ارتباط بوده و به آن ها پاسخگو باشند.

این سند در راستای تضمین آزادی های مردم 
در چارچوب قانون در حوزه اســتفاده از سکوهای 
فضای مجازی و حمایــت از حقوق مردم تهیه و 
توسط کمیســیون عالی مصوب شده است. سند 
تنظیم روابط حوزه مصادیق محتوای مجرمانه در 
فضای مجازی، پیش از این در سه جلسه متوالی 
در کمیسیون مذکور و با حضور نمایندگان دستگاه 
های مختلف مورد بررسی دقیق قرار گرفته بود که 
نهایتاً پس از بحث و بررســی نهایی مورد تصویب 

اعضا قرار گرفت.
این اقدام مرکز ملی فضای مجازی در راستای 
تسهیل دستیابی به فضای مجازی مطبوع و مطلوب، 
بــرای ذی ربطان مختلف همچــون تنظیم گران 
بخشی، کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه، 
قوه قضائیه، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
همچنین ســکوها فضای مجازی وظایفی تعیین 

کرده است.
طبق اعلام مرکز ملی فضای مجازی، بنابر این 
گزارش معاونت فرهنگی، اجتماعی و امور محتوایی 
مرکز ملی فضای مجازی پیش از تهیه پیش نویس 
این ســند، در جلسات متعددی با حضور مدیران 
سکوهای داخلی و فعالان این حوزه، بحث و بررسی 
مبسوطی در جهت تهیه پیش نویس اولیه این سند 
انجام داده و پیش نویس اولیه را به کمیسیون عالی 

ارتقای تولید محتوا ارائه کرده بود. 

  رشد ۱۴ درصدی پروازهای بین المللی در 
هشت ماهه ۱۴۰۲ 

 مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران از رشد ۱۴ درصدی پروازهای بین المللی در 
هشت ماهه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته خبر داد.
به گــزارش از وزارت راه و شهرســازی، »رضا 
نخجوانی« از رشد ۱۴ درصدی پروازهای بین المللی 
در هشت ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت 
مشابه خبر داد و گفت: سال قبل ۱۶ هزار و ۱۷۷ 
سورتی پرواز بین المللی اعم از پروازهای خارجی، 
عتبات و حج برقرار شده بود و این آمار در هشت 
ماه ابتدایی امسال به عدد ۱۸ هزار و ۴۷۴ سورتی 

پرواز رسیده است.
مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران با اشاره به اعلام گروه آمار و اطلاعات هوانوردی 
شرکت فرودگاه ها، افزود: در اعزام و پذیرش مسافر 
بین المللی نیز امسال آمار ۲ میلیون و ۱۶۸ هزار و 
۶۸۴ مسافر ثبت شده است که نسبت به آمار یک 
میلیون و ۹۹۱ هزار و ۴۶۸ مسافر هشت ماه ابتدایی 

سال گذشته، از رشد ۹ درصدی حکایت دارد.
وی با بیان اینکه فرودگاه های مشــهد، شیراز 
و تبریز بیشترین پرواز را به مقاصد خارجی ثبت 
کرده اند، گفت: فرودگاه »شــهید هاشــمی نژاد« 
مشــهد با هشت هزار و ۵۹۲ نشست و برخاست، 
فرودگاه »آیت الله دســتغیب« شیراز با سه هزار و 
۴۸۶ نشست و برخاست و فرودگاه »شهید مدنی« 
تبریز با یک هزار و ۷۲۰ نشست و برخاست، رتبه های 
نخست تا سوم فرودگاه های کشور را از نظر برقراری 

پرواز به کشورهای خارجی از آن خود کرده اند.
گفتنی است؛ در هشت ماه ابتدایی سال جاری 
۲۲ میلیون و ۷۱ هزار و ۸۶۰ مسافر از فرودگاه های 
کشور اعزام و پذیرش و ۱۹۲ هزار و ۲۵۰ نشست و 

برخاست انجام شده است.

 اگرچه جزییات این پایه 
مالیاتی ارایه نشده است، 

اما بر اساس آنکه در 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱، 
مالیات اشخاص حقوقی 

غیر دولتی )بنگاه ها و 
شرکت های خصوصی( 

سهم ۸۷ درصدی از این 
پایه مالیاتی را به خود 
اختصاص داده است، 

می توان نتیجه گرفت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، فشار 

مالیاتی از این ناحیه بر 
تولید تحمیل خواهد شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/10/20
شماره : 1564

با توجه به اینکه طی چند ســال گذشــته شعار سال تحت عناوین مختلفی به حوزه تولید و صنعت مرتبط بوده، در سلسله 
گزارش هایی چالش ها و مشکلات حوزه تولید و صنعت را بررسی خواهیم کرد.بررسی ها نشان می دهد که تولید در ایران مشکلات 
متعددی دارد ولی مهمترین مشکلات تولید را شاید بتوان در ۱۰ سرفصل »نداشتن نقشه راهبردی«، »قیمت گذاری دستوری«، 
»تامین مالی و نقدینگی«، »غفلت برنامه های توسعه ای از تولید«، »مالیات«، »مقررات و قوانین مخل و تصمیمات خلق الساعه«، 
»تامین اجتماعی«، »تأمین مواد اولیه«، »نظام بانکی«، »اشــکالات سیســتم حمل ونقل کشور« و »بدهی های معوق واحدهای 

تولیدی« عنوان کرد. در بخش پنجم از پیگیری مشکلات تولید، به لزوم کاهش مشکلات مالیاتی بخش تولید پرداخته ایم.

  تیغ برنده مالیات
با مطالعه گزارش های مربوط به وضعیت تولیدکنندگان به دو دغدغه مشترک برای حفظ و توسعه تولید می رسیم: »کمبود 
نقدینگی« و »فشار مالیاتی«. به نظر می رسد اصلاح نظام مالیاتی کلید حل هر دو مشکل باشد.با توجه به مشکلات و موانع بسیارِ 
تولید در کشور که در سال های اخیر افزایش نیز داشته است، فعالیت تولیدی با بازگشت سرمایه و سود چندانی همراه نیست. 
همین ســود کم هم به دلیل شــفافیت و در دسترس بودن بیشتر به نسبت بخش های دیگر، با اخذ مالیات های متنوعی چون 
مالیات بر درآمد شرکت ها و مالیات بر ارزش افزوده، تحت فشار زیادی قرار دارد.این در شرایطی است که فعالیت های غیرمولد 
مانند سوداگری در بازارهای املاک، خودرو، سکه و ارز، به انحای مختلف از زیر چتر مالیاتی فرار می کنند و سرمایه گذاری در این 
فعالیت ها، سودی بادآورده و کم ریسک نسبت به بخش مولد به همراه دارد. از طرف دیگر معافیت های غیرهدفمند باعث شده بخش 
بزرگی از اقتصاد کشور از دامنه ی شمول مالیاتی خارج شوند و بیشترین تمرکز دولت، کسب درآمد مالیاتی از بخش تولید باشد.

  فشار مالیاتی بر تولید در ۱۴۰۳
از سویی دیگر اگرچه دولت تاکید دارد که در بودجه سال ۱۴۰۳ فشار مالیاتی بر تولید را کاهش داده اما فعالان بخش تولید و 
صنعت نظر دیگری دارند؛ حسین مهدی زاد، عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در این ارتباط با بیان اینکه سیاست گذاری 
دولت در قالب اســناد بودجه ســنواتی از اهمیت بالایی برخوردار است، زیرا هدف از بودجه ریزی، بسترسازی برای دستیابی به 
اهداف تعیین شده در برنامه های توسعه است، به مهر گفت: بر این اساس، واکاوی اسناد بودجه سنواتی علاوه بر اینکه رویکرد 
دولت به برنامه ریزی و برنامه های توسعه را مشخص می کند، برحسب اینکه اولویت گذاری ها در بودجه چگونه تعیین می شود، 
چشــم انداز توســعه ملی را نیز قابل ردیابی می سازد.وی افزود: از این زاویه، یکی از موضوع هایی که ضرورت دارد در بطن لایحه 
بودجه ۱۴۰۳، مورد ارزیابی و تحلیل کارشناسی قرار گیرد و در شرایط موجود کشور حایز اهمیت محسوب می شود و نباید از 
آن غافل شد، چگونگی ایجاد ظرفیت های مالیاتی و در واقع چگونگی افزایش درآمدهای مالیاتی است. با توجه به آنکه بررسی 
روند متغیرهای مهم اقتصادی و چشم اندازهای حاکم بر آن، از وضعیت رکود همراه با تورم در اقتصاد کشور خبر می دهد، این 
انتظار می رود که در لایحه بودجه پیشنهادی، برای حفظ و ارتقای ظرفیت های تولیدی کشور، حمایت های مالیاتی ویژه ای در 

پشت پرده واردات ده ها تنُ طلا به کشور
پس از آنکه بانک مرکزی متوجه شــد پشــت پرده واردات ده ها تن طلا به کشور و 
سپس قاچاق آن به خارج طی ماه های اخیر، تلاش برخی صادرکنندگان برای شانه خالی 
کردن از رفع تعهد ارزی و امتناع آنها از بازگرداندن ارز به کشور است، صادرکنندگان را 
ملزم به ثبت تمامی معاملات طلا در مرکز مبادله کرد. در چارچوب جدیدی که بانک 
مرکــزی تعیین کرده، تامین ارز برای واردات طلا از محل ارز حاصل از صادرات خود و 
به صورت شمش، منوط به تحویل، عرضه و فروش آن در بستر مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران شده است. پس از این بود که برخی، شائبه دونرخی شدن طلا در مرکز مبادله و 

ایجاد رانت جدید را مطرح کردند.
ماجرای بخشنامه اخیر بانک مرکزی مبنی بر »لزوم فروش طلای صادرکنندگان در 
مرکز مبادله« از آنجا شروع شد که ماه ها پیش بانک مرکزی امکان »رفع تعهد ارزی با 
واردات طلا« را برای صادرکنندگان فراهم کرد. پس از این بود که برخی صادرکنندگان 
برای امتناع از بازگرداندن ارز به کشور، اقدام به »اجاره شمش طلا در خارج از کشور و 
واردات آن به داخل و در نهایت قاچاق مخفیانه آن به خارج از کشور و بازگرداندن آن به 

اجاره دهنده طلا« می کردند. با این اقدام، عملا بازگشت ارز و طلا به کشور منتفی میشد. 
شاهد این موضوع هم، رشد شدید واردات طلا در گزارش های گمرک است. طبق اعلام 

گمرک، تنها در ۹ ماه نخست سال جاری، نزدیک به ۲۰ تن طلا وارد کشور شده است.
بانــک مرکزی پس از اطلاع از این موضوع، صادرکنندگان را ملزم به ثبت معاملات 
طلا در مرکز مبادله کرد تا بدین ترتیب، از قاچاق طلا به خارج از کشور جلوگیری شود. 
پس از این تصمیم بانک مرکزی بود که حمله به تصمیم بانک مرکزی با اسم رمز »دو 
نرخی شــدن طلا« و »رانت جدید« آغاز شد. سخنگوی مرکز مبادله هم در واکنش به 
این ادعاها گفت: قیمتگذاری طلای وارداتی مبتنی بر سازوکارهای عرضه و تقاضا خواهد 
بود و هیچ نگرانی بابت قیمت گذاری با دلار حواله ای و همه آنچه که قیمتگذاری غیر 

رقابتی در این زمینه گفته می شود، وجود ندارد.
طبق اعلام مسئولان مرکز مبادله، قیمت شمش در مرکز مبادله به صورت کاملا شفاف و 
با نرخ پایه ی نزدیک به بازار و مبتنی بر عرضه و تقاضا تعیین می شود. کارشناسان معتقدند 
با این اقدام بانک مرکزی، علاوه بر واقعی شدن آمار واردات طلا، تمایل صادرکنندگان 
به رفع تعهد ارزی بیشتر شده چرا که می توانند طلای وارد شده را با نرخ آزاد در مرکز 

مبادله بفروشند.

نظر گرفته شود.مهدی زاد تصریح کرد: حال دو پرسش مهمی که مطرح می شود این است که فشار 
درآمدهای مالیاتی برآورد شده در لایحه بودجه ۱۴۰۳ بر تولید چگونه است و سیاستگذاری دولت 
در خصوص درآمدهای مالیاتی در قالب تبصره های لایحه بودجه ۱۴۰۳، آیا حامی تولید اســت یا 
علیه تولید قرار دارد؟وی ادامه داد: بررسی آمار و ارقام کلان لایحه بودجه ۱۴۰۳، گویای آن است که 
درآمدهای مالیاتی با سهم ۷۵ درصدی از کل درآمدها و سهم حدود ۴۵.۶ درصدی از منابع عمومی 
دولت، بخش عمده درآمدهای دولت را در سال آینده تشکیل می دهد و نسبت به قانون بودجه سال 
۱۴۰۲، نزدیک به ۵۰ درصد رشد کرده است. در بین درآمدهای مالیاتی، مالیات اشخاص حقوقی )با 
سهم ۴۰ درصدی(، حدود ۵۴ درصد رشد کرده است.مهدی زاد تصریح کرد: اگرچه جزییات این پایه 
مالیاتی ارایه نشده است، اما بر اساس آنکه در قانون بودجه سال ۱۴۰۱، مالیات اشخاص حقوقی غیر 
دولتی )بنگاه ها و شرکت های خصوصی( سهم ۸۷ درصدی از این پایه مالیاتی را به خود اختصاص 
داده است، می توان نتیجه گرفت در لایحه بودجه ۱۴۰۳، فشار مالیاتی از این ناحیه بر تولید تحمیل 
خواهد شد. درحالی که برای تحقق بخشی به هدف رشد اقتصادی ۸ درصدی در برنامه هفتم توسعه، 
این انتظار می رفت که در خصوص مالیات بخش های تولیدی و صنعتی بازنگری هایی صورت گیردبرای 
تحقق بخشی به هدف رشد اقتصادی ۸ درصدی در برنامه هفتم توسعه، این انتظار می رفت که در 
خصوص مالیات بخش های تولیدی و صنعتی بازنگری هایی صورت گیرد و در مقابل بخش هایی که 
به نوعی از پرداخت مالیات معاف هستند یا به دلیل شفاف نبودن سیستم درآمدزایی در دایر شمول 
مالیات قرار ندارند، مورد هدف قرار گیرند، نه اینکه بار مالیاتی بر دوش بخش شناسنامه دار و رسمی 
کشــور تحمیل شود.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: در سنوات گذشته میان 
میزان رشد نرخ مالیات دریافتی از اشخاص حقوقی غیر دولتی )کسب وکارها( با رشد اقتصادی سال 
قبل که گویای وضعیت اقتصادی فعالان اقتصادی است، تناسبی وجود نداشته است، بر این اساس 
افزایش ۵۴ درصدی مالیات بر اشخاص حقوقی، فشار مضاعفی را بر بنگاهها و شرکتهای خصوصی در 
شرایط تورمی اقتصاد کشور وارد خواهد ساخت.وی گفت: از سوی دیگر، نگاهی به سیاستهای مالیاتی 
در قالب تبصره های لایحه بودجه ۱۴۰۳ از ناسازگاری ابزار مالیات در حمایت از تولید و تولید محوری 
خبر می دهد. به عنوان مثال، دولت قصد دارد در لایحه بودجه نرخ مالیات بر ارزش افزوده را یک واحد 
درصد افزایش دهد و از ۹ درصد به ۱۰ درصد برساند. باید در نظر داشت در شرایطی که متوسط رشد 
اقتصادی کشور طی دهه گذشته منفی ۰.۵ درصد بوده است و اقتصاد کشور طی سنوات گذشته، 
بر اساس آمارهای ارایه شده توسط مراجع رسمی، به طور مداوم نرخ های تورمی بالای ۴۰ درصد را 
تجربه کرده است، افزایش نرخ مالیات بر ارزش افزوده، تشدیدکننده شرایط رکودی و تورمی اقتصاد 
کشور خواهد بود.مهدی زاد ادامه داد: به عنوان مثالی دیگر، به موجب لایحه بودجه ۱۴۰۳، سازمان 
امور مالیاتی کشور مجاز شده است ضمن دسترسی به اطلاعات حساب مودیان، نسبت به توقیف و 
برداشت از حساب بدهکاران مالیاتی اقدام کند. این در حالی است که بر اساس نتایج ارایه شده در 
گزارش های شاخص مدیران خرید )شامخ( که توسط اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
منتشــر می شود، وضعیت کسب و کارها برای ماه های آتی رکودی پیش بینی می شود و بنگاه ها به 
دلیل اوضاع نابســامان اقتصادی و نسیه فروشی، اصل پول را با وقفه های زمانی وصول می کنند و یا 
به دلیل پایین آمدن قدرت خرید مصرف کنندگان، فروش شــان کاهش یافته است.وی افزود: اینکه 
بنگاه های اقتصادی مجبور شوند قبل از پرداخت هزینه های حقوق و دستمزد نیروی کار خود، قبل از 
پرداخت به طلبکاران بابت خرید مواد اولیه و قبل از پرداخت اقساط وام و تسهیلات، منابع مالی آنها 
به نفع سازمان مالیاتی توقیف و برداشت شود، فشار مضاعفی بر بنگاه های اقتصادی تحمیل می شود 
و بیم آن وجود دارد که به واسطه این اقدام مدیریت حساب های دریافتی و پرداختی بنگاه ها بر هم 

بخورد و ادامه حیات واحدهای اقتصادی مختل شود.

  تشدید بحران کمبود نقدینگی تولید
به گفته مهدی زاد، همچنین، دولت به موجب لایحه پیشنهادی قصد دارد، دامنه شمول معافیت 
مالیاتــی در نظر گرفته شــده در تبصره )۷( ماده )۱۰۵( و تبصره مــاده )۱۳۱( قانون مالیات های 
مستقیم را محدود کند. به این صورت که کاهش یک تا ۵ درصدی نرخ مالیات صرفاً برای آن دسته 
از مودیان مالیاتی اجرا شــود که درآمد ابرازی مشمول مالیات آنها به جای افزایش ۱۰ درصدی به 
میزان ۴۰ درصد افزایش یافته باشــد.عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران اضافه کرد: اگر چه با وجود 
نرخ های تورمی بالا در اقتصاد کشور، این انتظار وجود دارد که درآمد ابرازی اشخاص حقیقی نسبت 
به سال حداقل به میزان ۱۰ درصد افزایش یافته باشد با این حال اعلام میزان افزایش ۴۰ درصدی 
منطقی به نظر نمی رسد. دولت قصد دارد دامنه شمول معافیت مالیاتی در نظر گرفته شده در قانون 
مالیات های مســتقیم را در قالب یک تبصره در لایحه بودجه ۱۴۰۳ محدود کند. از یک زاویه، این 
پرســش ایجاد می شــود که آیا در یک قانون یک ساله، به صلاح است که تعهدات دولت، که مبنای 
ســرمایه گذاری فعالان اقتصادی بوده است را به همین راحتی نقض شود؟ از این پس چه کسی به 
مصوبات قانونی اعتماد خواهد کرد؟ و از زاویه دیگر، باید در نظر داشــت، طی ســنوات اخیر مالیات 
ســتانی تورمی، از توان مالی بنگاه های اقتصادی کاســته است و بحران کمبود نقدینگی بنگاه های 

اقتصادی را تشدید کرده است.
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کشاورزی 

تفسیر واحد از قانون، 
ضرورت کمیسیون های 

ماده ۱۰۰ 

کریم حسن پور    |      قیمت گوشت قرمز گوسفندی و گوساله گرم درحالی به تازگی به کیلویی ۷۰۰ هزار تومان در بازار رسیده که پیش از این رئیس شورای 
تأمین دام کشور از تولید مطلوب دام زنده گوسفندی و گوساله و همچنین منطقی بودن قیمت هر کیلوگرم لاشه گوشت قرمز در حدود ۴۲۰ هزار تومان 

سخن گفته بود.

آرامشبهبازارگوشتقرمزبرمیگردد

    عقد قرارداد اولین حلقــه متقاضیان دریافت 
تسهیلات قرض الحســنه ۳۵۰ میلیون تومانی 
ساخت مسکن روستایی در کشــور در استان 

گلستان 

گلستان : مومنی - به گزارش روابط عمومی بنیاد مسکن 
گلستان ؛ مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی استان 
گلستان با بیان اینکه معرفی متقاضیان دریافت تسهیلات 
قرض الحسنه ۳۵۰ میلیون تومانی ســاخت مسکن در 
روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت آغاز شده است 
ابراز داشت؛ امروز ۱۷ دیماه اولین حلقه از متقاضیان دریافت 
این تسهیلات در کشور در استان گلستان و شهرستان آق 
قلا به صورت ضمانت زنجیره ای ۳ نفره موفق به عقد قرارداد 

بانکی در یکی از شعب پست بانک شدند.  
مهندس حسینی با بیان اینکه ۴۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
برای نوسازی واحد های مسکونی روستایی در استان گلستان 
تامین شده است ابراز داشت؛ با همت همکاران بنیاد مسکن 
استان، دهیاران روستاها و همکاران شبکه بانکی، در استان 
گلستان ۱۲۰۰۰ واحد مسکونی مقاوم از این محل در قالب 

طرح نهضت ملی مسکن روستایی احداث خواهد شد.

   تلاش ۶۷ امدادگر گلستانی برای امدادرسانی به ۷۰ 
نفر در هفته گذشته

معاون امداد ونجات جمعیت هلال احمر گلستان گفت: در 
هفته گذشته ۶۷ نیروی عملیاتی هلال احمر استان به ۷۰ 

حادثه دیده خدمات امدادی ارائه دادند.
گلســتان : مومنی -   به گزارش روابط عمومی جمعیت 
هلال احمر گلســتان، رضا حاجیلری به خدمات امدادی 
هفته گذشته اشــاره کرد و گفت: در این مدت نیروهای 
عملیاتی به ۲۵ ماموریت امدادی شامل ۱۸ حادثه ترافیکی، 
یک کوهستان، ۲ شهری، یک خدمات مناسبتی و ۲ خدمات 

حضوری اعزام شدند.
معاون امدادونجات جمعیت هلال احمر گلستان افزود: ۷۰ 
نفر تحت تاثیر حوادث ۹ دی تا ۱۶ دی قرار گرفتند که ۵۳ 
نفر از آنها مصدوم و ۲۵ نفر از مصدومان توسط امدادگران 

هلال احمر به مراکز درمانی استان انتقال یافتند.
وی خاطر نشان کرد: در حوادث هفته پیش ۶۷ نیرو در قالب 
۳۰ تیم عملیاتی از ۲۷ دستگاه آمبولانس و خودروی نجات 

استفاده کردند.
حاجیلری در پایان گفت: شماره تلفن ندای امداد ۱۱۲ مرکز 
کنترل و هماهنگی عملیات جمعیت هلال احمر گلستان 
)EOC( به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی به تماس 

های اضطراری هموطنان است.

   برگزاری مانور مقابله با زلزله در نفت و گاز مارون

سرپرست ایمنی، بهداشت، محیط زیست و پدافند غیرعامل 
شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون، از برگزاری مانور زلزله 

در ستاد مرکزی این شرکت خبر داد.
دکتر مهدی خزائی در این خصوص گفت: مانور مذکور به 
مناســبت روز ایمنی در برابر زلزله و کاهش اثرات بلایای 
طبیعی برنامه ریزی و  برگزار شد که اهدافی همچون افزایش 
سرعت عمل کارکنان در رفتن به محل ایمن و ارتقاء توان 
امدادگران افزون بر واکنش سریع در مدیریت بحران های 

احتمالی را دنبال می کند.
وی انجام مانورهای اینچنینی را بخشی از برنامه مستمر 
سازمان در راستای چابک سازی سرمایه های انسانی در 
تقابل با بلایای طبیعی و حوادث عملیاتی و عمومی دانست 
و در پایان  از سایر مدیریت ها و اداراتی که در برگزاری این 

مانور مشارکت داشتند، تقدیر کرد.

   راه اندازی بازار کربن در کشور ضروری است
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
با تاکید بر اینکه بانک اطلاعات و پایش کربن در کشور باید 
راه اندازی شود، گفت: با ایجاد بانک اطلاعات و پایش کربن، 

سهم سرانه صنایع در تولید این گاز مشخص می شود.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »نقی شعبانیان« در 
نشست هفتگی طرح مردمی یک میلیارد درخت در محل 
وزارتخانه افزود: باید مشخص شود صنایع در کشور چقدر 
کربن تولید می کنند و به دنبال آن مالیات بر کربن جدی 
گرفته شود.معاون امور جنگل ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشــور با بیان این که بازار کربن نیز در کشور 
باید راه اندازی شود، تصریح کرد: سرمایه گذاران و صنایع 
می توانند در خرید و فروش کربن در این بازار فعالیت کنند و 

این چیزی است که در جهان رایج شده است.
وی درباره ضــرورت کاهش تولید کربــن در جهان برای 
حفاظت از زمین و حیات انســان ها گفت: هرچند ایران 
توافقنامه پاریس را امضا نکرده است، اما این چیزی از تعهد ما 

برای کاهش کربن کم نمی کند.

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شــورای اســلامی شــهر یزد در جلســه این کمیســیون افزود: در کمیســیون های ماده ۱۰۰ قانون به گونه ای تدوین و تصویب 
 شــده اســت که میتوان آن را به چند طریق تفســیر کرد، از این رو باید ابهامات رفع گردد، چه بســا برای دو پرونده مشــابه با تخلفات ســاختمانی یکســان در یک منطقه ، دو رأی متفاوت صادر شــده اســت

 که موجب نارضایتی مردم می شود.
نیکونژاد ادامه داد: از طرف دیگر حجم پرونده های ورودی در کمیسیون های بدوی و تجدیدنظر برابری میکند و این خود عاملی بر اتلاف وقت و انرژی همچنین موجب ترافیک پرونده ها می شود .

 اگر در کمیسیون های بدوی با دقت بیشتری آراء صادر شود حجم پرونده های ارجاعی به کمیسیون های تجدید نظر کاهش می یابد.
وی بیان کرد: در این جلسه مقرر شد ضعف های قانونی در کمیسیون های ماده ۱۰۰ با حضور نماینده شهرداری مناطق، بازرسی، حراست و کارشناسان فنی معاونت معماری بررسی شود و مواردی که نیازمند 

اصلاح قانون دارد از طریق نمایندگان مجلس پیگیری و اقدام نمایند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/10/20
شماره : 1564

با وجود افزایش قیمت 
گوشت قرمز گرم 

گوسفندی و گوساله 
در بازار، قیمت گوشت 
منجمد هیچ افزایشی 

نداشته است و طبق 
روال گذشته در بازار 

عرضه می شود.

منصور پوریان رئیس شورای تأمین دام کشور با تأکید بر اینکه اکنون دام زنده، گوشت قرمز گرم و منجمد به میزان کافی در کشور موجود است، 
گفت: افزایش مجدد قیمت گوشــت قرمز در بازار منطقی نیســت و عده ای سودجو در بازار این محصول اخلال ایجاد می کنند. رئیس شورای تأمین 
دام کشور افزود: با توجه به تعطیلات ژانویه و کاهش ورود حجم گوشت گرم از مبادی وارداتی و همچنین در پی انتشار گزارش های مرکز آمار ایران 
درخصوص کاهش کشتار دام زنده شرایط برای سودجویی برخی فراهم شد تاجایی که با افزایش سرسام آور قیمت گوشت گوسفندی و گوساله گرم 

متعاقباً نرخ دام زنده نیز افزایش یافت.
وی اضافه کرد: در صورتی که کاهش کشتار در کشتارگاه ها به معنای کاهش جمعیت دام زنده گوسفندی و گوساله نیست.

 پوریان خاطرنشــان کرد: طبق آمارها جمعیت دامی ســبک )گوسفندی( کشور ۶۰ میلیون رأس است که با زایش های جدید در انتهای پاییز به 
۶۵ میلیون رأس خواهد رسید.

وی افزود: در بخش دام سنگین نیز جمعیت دامی ۴.۵ میلیون رأس دام شیری و گوشتی است که با احتساب دام های محلی این میزان به ۵.۵ 
میلیون رأس می رســد.به گفته وی، هر ســاله در دی ماه شاهد موج سازی های قیمتی توســط برخی افراد سودجو هستیم که این مهم پیش از این 

به وزارت جهاد کشاورزی اعلام شده بود که در ماه های پایانی سال موج سازی قیمتی افزایش می یابد تا با مدیریت بازار این محصول کنترل شود.
رئیس شورای تأمین دام کشور تصریح کرد: بررسی بازار نشان می دهد که تقاضای گوشت قرمز مثل ماه های گذشته است و حتی با رکود در بازار 

دام زنده نیز روبه رو هستیم، بنابراین افزایش قیمت گوشت قرمز کاذب و غیرواقعی است.

وی اظهــار داشــت: پیش از این قیمت هر کیلوگــرم دام زنده بین ۱۷۵ تا 
۱۹۰ هزار تومان بود که به تازگی و یکباره این رقم به کیلویی بین ۲۰۰ تا ۲۶۰ 
هزارتومان تغییر یافت این درحالی است که بالاترین نرخ دام زنده باید نهایتاً در 
بدترین شــرایط بین ۱۸۰ تا ۲۰۰ هزار تومان باشد که درحال حاضر دام زنده 

خریدار ندارد و این مهم صنعت دامی را با رکود مواجه کرده است.
 قیمت ۱۹۰ تا ۲۰۰ هزار تومان دام زنده خریدار ندارد یعنی مشــکل رکود 
کامل در صنعت دام اســت پوریان همچنان قیمت واقعی هر کیلوگرم لاشــه 
گوشت گوسفندی و گوساله گرم را ۴۲۰ هزار تومان دانست و گفت: قیمت هر 
کیلوگرم گوشــت گوسفندی یا گوساله گرم پیش از این در بازار با قیمت ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ هزار تومان عرضه می شد که به تازگی به قیمت ۷۰۰ هزار تومان رسیده 
است که نه تنها افزایش قیمت مجدد غیرمنطقی است بلکه عده ای از این بازار 

نامتلاطم درحال سودجویی هستند.
وی افزود: با وجود افزایش قیمت گوشت قرمز گرم گوسفندی و گوساله در 
بازار، قیمت گوشت منجمد هیچ افزایشی نداشته است و طبق روال گذشته در 
بازار عرضه می شــود. این مقام صنفی، قیمت واقعی هر کیلوگرم گوشــت قرمز 
منجمد را بین ۲۶۰ تا ۳۰۰ هزار تومان و گوشــت گرم وارداتی را بین ۳۰۰ تا 
۳۵۰ هزار تومان و گوشت گرم داخلی بین ۳۵۰ تا ۴۲۰ هزار تومان عنوان کرد.

  شروع واردات ۴۰۰ هزار رأس دام زنده گوسفندی و گوساله
رئیس شــورای تأمین دام کشور تصریح کرد: برای تنظیم بازار گوشت قرمز 
وزارت جهاد کشــاورزی اقدام به واردات دام زنده کرده اســت به طوری که قرار 
است ۱۰۰ هزار رأس دام زنده گوساله و ۳۰۰ هزار رأس دام زنده گوسفندی از 

کشورهای استرالیا، برزیل و آفریقا وارد کشور شود.
وی این اقدام دولت را برای تنظیم بازار گوشت قرمز درکشور مؤثر دانست و 
گفت: موافق واردات گوشت قرمز و دام زنده هستیم اما بر این باوریم که باید برای 
حفظ صنعت دامی کشور، واردات کنترل و مدیریت شود تا صنعت آسیب نبیند.

پوریان یادآور شــد: پس از آزادســازی نرخ ارز برای کالاهای اساسی صنعت 
دامی دچار مشکل شد و اکنون اثرات خود را نمایان کرده است. وی تصریح کرد: 
درحال حاضر تولیدات صنعت دامی کشور اقتصادی نیست و در این بازار برخی 

افراد سودجو نیز به دلیل زیاده خواهی باعث برهم ریختگی این بازار می شوند.
رئیس شورای تأمین دام کشور با بیان اینکه حمایت از بخش تولید و اشتغال 
مهم است زیرا تمامی روستاهای کشور درگیر صنعت دامی هستند، افزود: برای 
حفظ و پایداری صنعت دامی کشــور و اشــتغال روستاها نباید نگاه مصرفی به 
تولید داشته باشیم بلکه باید با حمایت از تولید و تولیدکنندگان با افزایش تولید 

از نوسانات و اثرات قیمتی در بازار مصرف جلوگیری کنیم.
وی بر این باور است که برای حمایت از تولید داخلی باید خرید قراردادی و 
حمایت های نهاده های دامی از تولیدکنندگان اتفاق بیفتد تا تولیدکننده انگیزه 

کافی برای تولید داشته باشد.

   بازار گوشت آرام می شود
قیمت گوشت قرمز در بازار با افزایش موقتی روبرو  بوده است که این امر به 
فصل زایش دام های کشور که هر ساله د رآبان ماه و دی ماه صورت می گیرد 
مربوط است اما با ژایان دی ماه و افزایش واردات گوشت قرمز به کشور از مبادی 
گوناگون و همچنین  عرضه گوشــت تولید قراردادی کعه توسط عشایر صورت 

گرفته است  تا چندی دیگر شاهد آرامش در بازار گوشت قرمز خواهیم بود.
هر چند که هم اکنون گوشــت وارداتی با قیمــت ۳۱۰ تا ۳۹۰ هزار تومان 

به وفور در فروشگاه های زنجیره ای و میادین میوه و تره بار عرضه می شود.

آب شرب از لحاظ کیفیت مشکلی ندارد 
همدان- مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان همدان با اشاره به اینکه مشکلی 
از لحاظ کیفیت آب شــرب وجود ندارد و مردم با خیال راحت می توانند از آب شرب 
همدان استفاده کنند، گفت: با توجه به اینکه مشکل آب شهر همدان حل شده است اما 
حدود ۱۵۰ روستا و ۶ شهر استان همدان سال آینده با تنش آبی مواجه خواهند شد.

به گزارش روزنامه آوای اقتصاد، فرهاد بختیاری فر، در مراسم بازدید خبرنگاران از 
آزمایشگاه مرکزی مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب با بیان اینکه کنترل 
و پایش کیفیت آب به صورت متمرکز در دستور کار قرار دارد، اظهار کرد: تنش آبی را 
در سال ۱۴۰۱ با تمام وجود احساس کردیم که در راستای تامین آب کار بزرگی در 
استان صورت گرفت و آبرسانی از تالوار به نتیجه رسید و در حال حاضر حدود ۱۴۰۰ 

لیتر در ثانیه به همدان انتقال پیدا می کند.
 بختیاری فر با اشاره به اینکه تا زمانی که حجم آب مورد نیاز تامین نشده بود، در 
بحث کمیت با مشــکل مواجه بودیم و باید کســری آب همدان از طریق تالوار تأمین 

می شد، بیان کرد: در حال حاضر کسری آب از طریق تالوار تامین می شود.
وی در خصوص بحث کیفیت آب، خاطرنشان کرد: از آنجایی که منبع تامین آب 
متفاوت شده است و پیش از این آب شرب همدان از طریق چاه ها و سد اکباتان تامین 

می شد، طبیعتاً نباید کیفیت این آب مشابه آب سد اکباتان باشد.
این مقام مســئول با بیان اینکه هر دو آب استانداردهای لازم برای شرب را دارند 
و مورد تایید آزمایشــگاه مرکز پایش و دانشگاه علوم پزشکی است، گفت: مشکلی از 

لحاظ کیفیت آب شرب وجود ندارد.

  طعــم متفاوت آب به دلیل ســاختار متفاوت زمین شناســی مناطق
 تامین آب است

بختیاری فر در مورد اینکه طعم آب متفاوت است، توضیح داد: این موضوع به ساختار 
زمین شناسی مناطق تامین آب بازمی گردد؛ بالادست سد اکباتان تشکیلات گرانیتی 
وجود دارد و کانی هایی در این تشــکیلات وجود دارد که قابلیت حل شدن در آب را 
ندارد حتی ماسه گرانیتی باعث تصفیه آب نیز می شوند؛ بنابراین آب این سد خوب و 

گوارا بود اما این روند در حوزه آبریز تالوار متفاوت است.
وی ادامه داد: از آنجایی که حوزه آبریز تالوار بزرگ تر از سد اکباتان است و تشکیلات 
زمین شناســی که در بالادست این ســد قرار دارد کاملا با سد اکباتان متفاوت است، 
طبیعی است که تعدادی از کانی ها را در خود حل کند و املاحی در داخل خود داشته 
باشد اما آب تالوار در تصفیه خانه شیخی جان به حد استاندارد رسیده است و مشکلی 

از نظر شرب ندارد.
مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان همدان با اشــاره بــه اینکه انتقــال آب از تالوار 
هزینــه زیــادی دارد امــا بعد از ۱۷ ســال به نتیجه رســید، بیان کــرد: باید تصور 
 کنیــم که اگر تالــوار نبود چکار بایــد می کردیم؟ آیا منبع جایگزینــی برای تامین 

وجود داشت؟ که باید گفت خیر.
وی بــا بیــان اینکه اســتاندار همــدان در تلاش اســت تا منابع جدیــدی را به 
 آب تالــوار اضافــه کند، گفت: این اقدام ســبب می شــود تا پایــداری و کیفیت آب

 همدان ارتقا یابد.
بختیاری فر با بیان اینکه وضع فعلی آب شرب همدان به گواهی دانشگاه علوم پزشکی 
و آزمایشــگاه پایش آبفا مشکلی از نظر شرب ندارد، خاطرنشان کرد: بخشی از آب با 
منابع آب زیرزمینی اختلاط داده می شود؛ حدود ۳۰۰ لیتر در ثانیه از چاه های دشت 
بهار، ۱۵۰ لیتر در ثانیه از رودخانه عباس آباد و تصفیه خانه الوند و حدود ۶۰ لیتر در 

ثانیه از رودخانه خاکو و دره مرابیگ به آب تالوار اضافه می شود.
مدیرعامل آبفا استان همدان با اشاره به اینکه اختلاط یکی از راه های بهبود و کاهش 
مشــکلات آب شرب اســت، گفت: در کنار این اقدام، تصفیه آب نیز انجام می شود و 

کیفیت آب بسیار مناسب است.

 تایید استاندارد بودن آب توسط دانشگاه علوم پزشکی
وی بیان کرد: علاوه بر آن که دانشــگاه علوم پزشــکی استاندارد بودن آب را تایید 
می کند کارهای تحقیقاتی مشــترک میان آبفا و دانشگاه علوم پزشکی در حال انجام 

است تا کیفیت آب را ارتقا ببخشیم.

بختیاری فر با اشاره به اینکه با تأکید استاندار همدان باید مشکل آب تمامی روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار در ســه ســال آینده حل شود، بیان کرد: صرفه جویی در مصرف آب 

اجتناب ناپذیر است و باید به مدیریت مصرف توجه شود.
تنش آبی در ۶ شهر استان در سال ۱۴۰۳

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان همدان با بیان اینکه با توجه به وضعیت 
بارش ها باید بدترین ســناریوها را درنظر بگیریم که ما این سناریوها را برای شهرها و 
روستاهای استان درنظر گرفتیم، تصریح کرد: پیش بینی شده شش شهر استان و حدود 

۱۰۰ یا ۱۵۰ روستای استان سال آینده دچار تنش آبی خواهند شد.
وی بــا بیان اینکه بحث حفر چاه، خط انتقال از قبل برای جلوگیری از تنش آبی 
صورت گرفته اســت، افزود: قرار اســت هفته آینده کار در شهرهای فامنین، اسدآباد، 

گیان، کبودراهنگ، تویسرکان و برزول شروع شود.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه هدف این است که از اعتبارات وزارتی نیز حداکثر 
استفاده را ببریم، اظهار کرد: در حال حاضر ۴۰۰ میلیارد اعتبارات استانی داریم و معادل 

همین رقم از وزارتخانه جذب می کنیم تا مشکل آب استان حل شود.
بختیاری فــر بیــان کــرد: چاه هایی که در ســال گذشــته اســتفاده می کردیم 
آنالیــز و در حیــن از نظــر فاکتورهــای حیاتــی  بــه شــبکه  از ورود   قبــل 

 بهره برداری هم رصد می شــد اما وقتی مرکزی مجوز نداشــته باشد، در منبع  تأمین 
آب شک وجود دارد.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان همدان با بیــان اینکه کاهش بارندگی 
کاملًا محســوس اســت، بــر صرفه جویــی در مصــرف آب تأکید کــرد و گفت: با 
 کارهایی که انجام شــده حداقل در شــهر همدان مشــکلی وجود ندارد و کم ترین 

مشکل را خواهیم داشت.
وی ادامــه داد: بســیاری از شــهرها راهــکاری بــرای مشــکل تنــش آبــی 
 ندارنــد امــا همــدان وضعیــت مناســبی دارد؛ این بدان معنا نیســت کــه مردم 

صرفه جویی نداشته باشند.
بختیاری فر با بیان اینکه تغییر طعم آب ممکن است برای برخی از مردم سوال برانگیز 
باشد، توضیح داد: آبی که از فاصله ۱۴۰ کیلومتری همدان وارد شهر می شود به طور قطع 
تفاوت طعم خواهد داشت اما اینکه طعم متفاوت باشد دلیل بر بی کیفیتی آب نیست.

تشــویق  ا  ر مــردم  ســودجو  د  فــرا ا برخــی   : کــرد بیــان   وی 
می کنند تا دســتگاه تصفیه آب را تهیه کنند و شاید جریاناتی وجود داشته باشد که 
بخواهد این پروژه را کم اثر کند و شــیرینی حل مشــکل آب شرب همدان بعد از ۱۷ 

سال را به کام مردم تلخ کنند.
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه از نظر فنی فروش آب به مردم هیچ توجیهی 
ندارد، گفت: شرکت آبفا بابت هر مترمکعب آب حدود ۱۰۰۰ تومان پول می گیرد در 
حالیکه مراکز فروش آب تصفیه شده، هر متر مکعب آب را ۶۰۰ هزار تومان می فروشند 

که از نظر اقتصادی هیچ توجیهی ندارد.

 پلمب ۹ مرکز فروش آب تصفیه شده در همدان
بختیاری فر از پلمب ۹ مرکز فروش آب تصفیه شده در همدان خبر داد و اظهار کرد: 
این مراکز با تانکر آب را از منابع نامشخص تهیه و با دستگاه تصفیه کلسیم و منیزیم 
را کم می کنند بنابراین تصور می شــود این آب سالم است در حالیکه منبع آن آب و 

روش حمل مشخص نبوده و مورد تأیید بهداشت نیست.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان همــدان با بیان اینکــه مراکز تصفیه 
آب بــا تانکرهایی که مخصوص حمل آب نیســت و به صورت غیربهداشــتی حمل 
و بــه داخل دســتگاه می ریزنــد، تصریح کــرد: در بازدیدی که از تعــدادی از این 
 مراکز شــده، مشــاهده شــده که RO دســتگاه خاموش بوده و بارمیکروبی در جای 

خود هست و گندزدایی نمی شود.
ایــن مقام مســئول با تاکیــد بر اینکــه از نظر بهداشــتی خریــد آب از مراکز 
هســتیم  پیگیــر  مــا  کــرد:  خاطرنشــان  نمی شــود،  توصیــه  آب   تصفیــه 
که ســلامت مردم به خطر نیفتد و دانشــگاه علوم پزشکی هم مخالف سرسخت این 
موضوع است بر همین اساس دادستان دستور پلمب این واحدها را صادر کرده و باید 

پیگیر این موضوع باشیم.
وی بــا بیــان اینکه انتقال آب از چاه هم کار غیرمجاز اســت و باید مصرف چاه ها 
کشاورزی باشد، گفت: شرکت آب منطقه ای استان به دنبال شناسایی این چاه هاست 
تــا پروانه بهره برداری آن را تجدیدنظر کنــد چراکه مصرف این چاه ها باید در بخش 

کشاورزی باشد.

  مردم با خیال راحت از آب شرب همدان استفاده کنند
بختیاری فــر با تاکید بر اینکه نیازی به دســتگاه تصفیــه آب و خرید آب از این 
واحدهــای تصفیه کننده نیســت، عنوان کرد: حتی نیازی به اســتفاده از آب معدنی 
هــم نیســت و این اطمینــان را به مردم می دهــم که با خیال راحت از آب شــرب 
 همدان اســتفاده کنند؛ ضمن اینکه بحث آرســنیک و فلزات سنگین هم کاملًا حل

 شده و در حد صفر شده است.
مدیرعامل آبفا استان همدان با بیان اینکه با تکمیل فرآیند تصفیه خانه کیفیت آب 
بهتر هم خواهد شــد، گفت: با وجود اینکه کیفیت آب مورد تأیید اســت اما به دنبال 

ارتقا کیفی آب هستیم.
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه با ازن زنی طعم و بوی آب حذف می شــود، 
تاکید کرد: ۱۰ روزی اســت که در تصفیه خانه شــهید بهشتی در حال انجام ازن زنی 
هســتیم و در صورتی که شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور ازن زنی را برای ارتقا 
 کیفیــت آب تایید کند، به شــرکت آب منطقه ای نیز برای اســتفاده در تصفیه خانه

 شیخی جان ابلاغ می شود.
وی خاطرنشان کرد: از آب تالوار که به سمت همدان می آید، حدود ۴۰۰ لیتر در 
ثانیه به ایســتگاه پمپاژ آبشینه و ســپس مخزن تصفیه خانه بهشتی و ۱۰۰۰ لیتر به 
ایســتگاه پمپاژ ینگجه و مخزن لونا پارک منتقل و اختلاط انجام می شــود؛ علاوه بر 
اینکه آب در شــیخی جان تصفیه می شود، ازن زنی را در تصفیه خانه بهشتی با هدف 

ارتقا کیفیت آب انجام می دهیم.

  کاهش ۳۸ درصدی بارندگی
مدیرعامل شرکت آبفای استان همدان با اشاره به کاهش ۳۸ درصدی بارندگی در 
سال جاری، اظهار کرد: امسال ۳۸ درصد کاهش بارندگی نسبت به بلندمدت داریم و 
وضعیت خطرناک است، اگرچه مشکل آب شهر همدان حل شده اما حتماً در برخی 

شهرها و روستاهای استان سال آینده تنش آبی خواهیم داشت.
بختیاری فــر با بیــان اینکه دو قــرارداد با قرارگاه امام حســن مجتبــی )ع( به 
مبلــغ ۵۰۹ میلیــارد تومان برای آبرســانی به ۱۶۰ روســتا منعقد شــده اســت، 
 گفــت: این پــروژه ۷۰ درصد پیشــرفت فیزیکــی دارد و حدود ۸۰ روســتا آماده 

بهره برداری در دهه فجر است.
وی با اشــاره به اینکه با قرارداد دوم جهاد آبرســانی ۲۰۰ روستای دیگر آبرسانی 
خواهد شد، اظهار کرد: قرارداد دوم به مبلغ ۹۰۰ میلیارد تومان بوده است به طوریکه 

تمام روستاهای دارای تنش آبی تعیین تکلیف شدند.
این مقام مسئول با بیان اینکه در مجموع ۳۶۰ روستای استان در قالب دو قرارداد 
با قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( آبرسانی خواهد شد، خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی 

قرارداد دوم همزمان با دهه فجر آغاز خواهد شد.
مشکل آبرسانی به تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار تا ۳ سال آینده حل شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان همدان خبر داد
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شهرک های صنعتی 
کرمانشاه در تحقق 
شاخص های برنامه ای کشور 
دوم شد

کرمانشاه، فردین کبودی؛ مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان کرمانشاه گفت: این شرکت در ارزیابی میزان تحقق شاخص های عملکردی و برنامه ای که توسط سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران ارزیابی می شود رتبه دوم کشور را کسب کرد. بیژن کردستانی افزود: این شاخص ها در حوزه های مختلف از جمله حوزه فنی، صنایع کوچک، برنامه ریزی، مالی و حقوقی ارزیابی می شود.وی با بیان اینکه مهمترین 
شاخص ها در حوزه فنی است، بیان کرد: اخذ ۵۳ هکتار سند ثبتی، تکمیل ۹۵ هکتار فاز عملیاتی و ایجاد ۷۲ هکتار اراضی صنعتی، اتصال ۶ شهرک و ناحیه صنعتی به تصفیه خانه با وضعیت بهره برداری مطلوب، احداث 
و تکمیل ۱۰ واحد کارگاهی و تامین گاز شهرک صنعتی جوانرود از مهمترین شاخص های این شرکت در این حوزه است که بصورت ۱۰۰ درصد محقق شده است.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان کرمانشاه 
افزود: برگزاری ۲۱ کلینیک سیار در شهرک ها و نواحی صنعتی و انجام ۵۰ پروژه عارضه یابی و خدمات توسعه کسب و کار از دیگر شاخص ها است.کردستانی با بیان اینکه در این دوره ۱۴ تور صنعتی با حضور ۲۹۵ نفر از 
کارشناسان و مدیران واحدهای صنعتی در کرمانشاه برگزار شده است، گفت: افزایش ظرفیت ۴۰ واحد صنعتی نیمه فعال، راه اندازی مجدد ۲۰ واحد غیر فعال، فسخ ۸۸ قرارداد راکد و آزاد سازی ۲۰ هکتار از اراضی راکد 

از دیگر شاخص های مهم این شرکت است که بصورت کامل محقق شد.

الهام صالح      |    از وزارت نفت به عنوان دارنده رتبه نخست حمایت از نخبگان و شرکت های دانش بنیان یاد می شود.

  آغاز طرح جایزه خوش حسابی برای شهروندان 
بوشهری؛ فرصت دوماهه شهروندان برای استفاده 

از تخفیف ٢۵ درصدی پرداخت عوارض 

 
مدیر اداره تشخیص و وصول درآمد شهرداری بندر بوشهر 
از آغاز طرح جایزه خوش حسابی به منظور ترغیب و تشویق 

شهروندان به پرداخت عوارض، خبر داد.
 به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
بندر بوشهر، شاهرخ قاســمی با بیان این مطلب افزود: با 
توجه به پیشنهاد شــهرداری و تصویب شورای اسلامی 
شهر بوشهر، همشهریان بوشهری می توانند از تاریخ ۱۸ 
دی ماه لغایت ۱۸ اســفندماه ۱۴۰۲ نسبت به پرداخت 
عوارض و هزینه های صدور پروانه و گواهی ساختمانی خود 
اقدام نموده و از ۲۵ درصد تخفیف جایزه خوش حســابی 

برخوردار شوند.
 قاســمی در ادامــه تصریــح کــرد: شــهروندان 
خوش حســاب بوشــهری می توانند جهت برخورداری 
 از ایــن جایــزه و انجــام مراحــل اداری آن، بــا توجه

 به آدرس منازل خود در تاریخ یادشده به شهرداری مناطق 
۱ و ۲ مراجعه نمایند.

  مدیر عامل برق منطقه ای خراسان بیان کرد :3۵ 
میلیارد تومان، اعتبار مورد نیاز جهت تکمیل پست 

برق گرمه 
مدیر عامل برق منطقه ای خراسان با اشاره به پیشرفت 
۷۰ درصدی ساخت پست برق ۱۳۲ کیلو ولت شهرستان 
گرمه گفت: برای تکمیل و راه اندازی این پست برق نیاز 
به ۳۵ میلیارد تومان اعتبار و عمل به تعهدات مسولان 

شهرک های صنعتی داریم. 
به گزارش روابط عمومی برق منطقه ای خراســان، در 
سال ۱۴۰۱ مجلس شــورای اسلامی مصوبه ای داخلی 
 را تصویب کرد که در آن به دولت اجازه داده می شــد تا 
کمک  های لازم را برای تامین آب و برق شــهرک های 

صنعتی تا ورودی آنها انجام دهد.
محمودی، مدیر عامل برق منطقه ای خراســان  با بیان 
اینکه برای اولین بار در کشــور برق منطقه ای خراسان 
چندین پروژه بزرگ را در شهرستان های مختلف همزمان 
برای برق رسانی به شهرک های صنعتی آغاز کرده و در 
حال تکمیل است، گفت:برای توسعه برق شهرک صنعتی 
گرمه و جاجرم در خراسان شــمالی احداث پست ۱۳۲ 
کیلوولت برق به همراه احداث ۱۷ کیلومتر خط انتقال 
برق با مشارکت شهرک های صنعتی در حال انجام است 

که تا کنون پیشرفت قابل قبولی دارند.
وی بیان کرد: برای تکمیل این پروژه نیاز به ۳۵۰ میلیارد 
ریال اعتبار داریم که در صورت عمل کردن شهرک های 
صنعتی به تعهداتشان و تامین اعتبار سهم استان تا پایان 

سال این پروژه به بهره برداری خواهد رسید.
همچنین وی با اشــاره به ســاخت پســت هــای برق 
خوســف و دیهوک در خراســان جنوبی و پروژه تامین 
برق منطقــه ویژه اقتصــادی بجنورد، افــزود: از دیگر 
پروژه های بزرگ بــرق منطقه ای خراســان می توان 
 به پروژه تامین برق شــهرک صنعتی فاروج اشاره کرد

 که به زودی آغاز می شود.
مهنــدس محمــودی بــا تاکید بــرای اینکــه تلاش 
کرده ایم پــروژه های در حــال اجرا تعطیل نشــوند، 
گفت: کمبــود نقدینگــی و معارضین زمیــن برخی 
از پــروژه ها کــه تعــدادی از انهــا با تلاش بــی وقفه 
 کارکنان شــرکت برق  منطقه ای خراســان حل شده

 اســت عامل اصلی کندی اجرای پروژه های برق در سه 
استان خراسان است.

در واقع حدود ۴٢۰ شرکت 
دانش بنیان  در فهرست 

بلند وزارت نفت قرار 
دارند و بقیه شرکت ها 

در پروژه های پژوهشی 
صنعت نفت فعال هستند و 
فعالیت های پژوهشی مورد 

تأیید صنعت نفت را انجام 
می دهند.

حرکت صنعت نفت با دانش بنیان ها به اوج

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/10/20
شماره : 1564

کسب وکار دانش بنیان ها با حمایت جدی وزارت نفت، سکه می شود. این اتفاق با هدف گذاری ۲ میلیارد دلاری صنعت گاز در 
حوزه دانش بنیان ها، محقق می شود.از وزارت نفت به عنوان دارنده رتبه نخست حمایت از نخبگان و شرکت های دانش بنیان یاد 
می شود.وزارت نفت با امضای بیش از ۵۴ قرارداد با ۴۳ شرکت دانش بنیان در دو سال گذشته، مقام نخست را در کل سازمان های 
کشــور در بخش ســاخت بار اول به  دست آورده اســت. در واقع، قراردادهای ساخت بار اول در چهار شرکت اصلی وزارت نفت 
تقسیم بندی شده که از ۵۴ قرارداد امضاشده حدود ۲۲ مورد در شرکت ملی نفت ایران، ۲۱ قرارداد در شرکت ملی گاز ایران، ۷ 
قرارداد در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران و ۴ قرارداد در شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران بوده است.

مجید چگنی، معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه در حال حاضر ۷۰۰ میلیارد تومان پروژه 
با شــرکت های دانش بنیان و دانشــگاه ها در حال انجام داریم، اظهار کرد: ۱۰۰ مجموعه دانش بنیان در این حوزه با ما همکاری 

می کنند و مجموعه قراردادها و مجوزهای اخذشده با زیست بوم فناوری، بالغ بر ۶ هزار میلیارد تومان است.

از قرار معلوم، مجموعه قراردادهای توسعه فناوری و ساخت اول در شرکت ملی گاز ۶۰ میلیون 
یورو اســت که از این میزان، ۴۰ قلم راهبردی در دســتور کار قرار دارد؛ ضمن آنکه  با اجرای این 
طرح ها، سالانه ۲۵۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی صورت می گیرد. گزارش ها نشان می دهند که 

حدود ۴۳۰ هزار میلیارد تومان فروش محصولات دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ رقم خورده است.
بیش از یک دهه از تلاش صنعت نفت برای ســاخت داخل قطعات و تجهیزات صنعت نفت و 
بومی سازی دانش فنی می گذرد. وزارت نفت در این سال ها از این هدف پا پس نکشیده، به خصوص 
در دو سال اخیر، دولت سیزدهم این مأموریت مهم را بیش از همیشه دنبال کرده است.وزارت نفت 
با ابلاغ بخشنامه ها و قوانین مختلف، اصلاح روندها و اقدام های حمایتگرانه از شرکت های دانش بنیان، 
شرایط را برای ساخت داخل تجهیزات فراهم کرده است.هم اکنون افزون بر ۶۶۳ شرکت دانش بنیان  
با صنعت نفت در ارتباط و همکاری هســتند که این تعداد از رقم ۵۰۰ شــرکتی که وزیر نفت در 

ابتدای امسال اعلام کرد، بیشتر هم شده است.
در واقع حدود ۴۲۰ شرکت دانش بنیان  در فهرست بلند وزارت نفت قرار دارند و بقیه شرکت ها 
در پروژه های پژوهشی صنعت نفت فعال هستند و فعالیت های پژوهشی مورد تأیید صنعت نفت را 
انجام می دهند.غلامرضا خوانساری، مدیرکل نظام تأمین و تجاری سازی فناوری وزارت نفت با اشاره 
به امضای توافقنامه وزارت نفت و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان  ریاست جمهوری در 
موضوع حمایت از شرکت های دانش بنیان ، افزود: ارزش این توافقنامه بیش از ۲ میلیارد دلار است 
و شامل اقلام گلوگاهی صنعت نفت می شود. در این اقلام ۷ کلان پروژه تعریف شده و امکان اضافه 

شدن قراردادها و کلان پروژه های بعدی از سوی کارگروه مربوطه وجود دارد.
به گفته وی، در قالب این توافقنامه ابزارهای حمایتی و تسهیلاتی بویژه از طریق صندوق های 
مربوطه فراهم می شود. مواردی که از طریق این توافقنامه پیگیری می شود، مجوز ساخت بار اول 
را مستقیماً از معاونت فناوری ریاست جمهوری دریافت می کنند. یعنی در آنجا مصوبه های مربوطه 
به طور مستقیم برایشان صادر و فرایند تأییدیه  طی می شود. نخستین مورد از ۷ قرارداد حدود یک 
ماه پیش به ارزش ۲ میلیارد دلار به امضا رسید، البته این قراردادها قابلیت توسعه و اضافه شدن 
نیز دارند.مدیرکل نظام تأمین و تجاری ســازی فناوری وزارت نفت به بخش دیگری از قراردادهای 
دانش بنیان ها پرداخت که موضوع های پژوهشــی وزارت نفت را دنبال می کنند و گفت: حدود ۸۱ 
قرارداد به ارزش ۷۷ میلیون دلار با دانشــگاه ها و پژوهشگاه ها داریم. این پروژه ها بجز قراردادهای 
ســاخت بار اول با وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح است. در این قراردادها با وزارت دفاع 

حدود ۷ قرارداد به ارزش ۲ میلیارد دلار و هزار میلیون تومان امضا شده است.
دولت سیزدهم از ابتدای شروع به کار خود همواره بر تقویت ساخت داخل و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان تأکید داشــته که بخش بزرگی از اقتصاد ایران بر دوش وزارت نفت اســت و مهم ترین 

زنجیره های ارزش را می توان در شرکت های زیرمجموعه این وزارتخانه یافت.
از جمله سیاســتگذاری  ها و برنامه ریزی های مرتبط با تولید بار اول اقلام راهبردی در صنعت 
نفت، تشکیل کارگروه تولید بار اول در سطح مدیران ارشد وزارت نفت به منظور تسهیل و رفع موانع 
اجرای قراردادهای ساخت بار اول در شرکت های اصلی و تابع وزارت نفت است. طی ابلاغ وزیر نفت 
درباره پروژه های تولید بار اول تعداد ۱۰۴ پروژه ساخت بار اول تعریف و به کارگروه تولید بار اول 
معاونت علمی، فناوری ریاســت جمهوری از سوی وزارت نفت ارسال شده است که با اجرای آنها 
هزینه تأمین کالا به ۳۰ تا ۶۰ درصد نمونه خارجی کاهش می یابد.همچنین با به سرانجام رسیدن 
این طرح ها سالانه بیش از ۳۰۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی برای کشور حاصل خواهد شد که 

در شرایط تحریم رقم قابل توجهی است.

هوش مصنوعی به کمک مرکز محاسباتی آمد
 ســید محمد جــواد عرفان فر / یزد - مجری طرح مرکز کلاســتر محاســباتی 
بــا محوریــت کلان داده ها و هوش مصنوعــی گفت: پردازش ها راهــی برای تجزیه 
 و تحلیــل و ارزیابــی کلان داده هــا، همــراه با الگوریتــم ها و ابزارهــای مختلف 

هوش مصنوعی است.
 دکتر » محمدرضا دهقانی اشکذری « در مراسم افتتاح مرکز کلاستر محاسباتی 
با محور کلان داده ها و هوش مصنوعی در دانشــگاه آزاد اسلامی یزد گفت: نگاه باید 
استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود دانشگاه باشد خیلی از ظرفیت ها در واحدهای 
اســتان وجود دارد که بلا اســتفاده مانده است. ظرفیت ها از زمین ها گرفته تا نیرو و 

امکانات، بیشتر از آن چیزی است که وجود دارد.
دکتر دهقانی اشکذری خواستار استفاده از تجربه آزمایشگاه بتن شد و اذعان کرد: 
سرکار خانم دکتر زهره بهشتی پور با در نظر گرفتن امکانات واحدهای استان توانستند 

استاندارد  ISO17025 برای این آزمایشگاه کسب کنند.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان یزد موضوع کلان داده ها را مهم دانست و گفت: 
برای تصمیم گیری درســت احتیاج به اطلاعات دقیق است، مهم دانشی است که از 

بطن داده ها استخراج می شود.
وی اظهار امیدواری کرد این حرکت تقویت شده و با استفاده از روش فازبندی شاهد 
تکمیل بخش های دیگر این مجموعه باشیم.دکتر» ابوالفضل گندمی « ، مجری طرح 
مرکز کلاستر محاسباتی با محوریت کلان داده ها و هوش مصنوعی گفت: حل مسائل 
علمی و کاربردی به توان پردازشی بالایی نیاز دارد که با روش های سنتی غیرممکن یا 
 زمان بر است. ازهمین رو، ظهور پردازش های فوق سریع که به آن HPC می گویند در دنیای 

مدرن نقش ویژه ای ایفا می کند.
دکتر گندمی یک کلاستر  HPC را مجموعه ای از کامپیوترهای به هم پیوسته واحد 
که به صورت موازی وظایف محاســباتی را در مقیاس بزرگ انجام می دهند دانست و 
گفت: این پردازش ها راهی برای تجزیه و تحلیل و ارزیابی کلان داده ها در بستر سیستم 
های توزیع شده همراه با الگوریتم های مختلف هوش مصنوعی است که حاصل آن، 
بینش در کسب وکارها، رفتارها و تصمیم گیری بهتر در سازمان ها را به دنبال دارد و 
تقریبا در تمامی زمینه ها مانند سیستم های مرتبط با پزشکی، صنعت بیمه و بانک، 
خدمات فنی و مهندســی، هنر، معماری و علوم انسانی و اسلامی باعث پیشرفت های 
چشمگیری خواهد شد. این استاد دانشگاه ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع فوق، 
دانشــگاه آزاد اسلامی یزد مرکز کلاستر محاسباتی با محوریت کلان داده ها و هوش 
مصنوعی را راه اندازی نموده اســت که اساتید محترم و دانشجویان گرامی می توانند 

از خدمات این مرکز استفاده نمایند.
در پایان محمد مهدی فلاح دانشــجوی دکتری کامپیوتر دانشگاه به بیان مسائل 

فنی کلاستر پرداخت.

پایان مازوت سوزی در نیروگاه رامین اهواز
 این نیروگاه که طی چند روز گذشته به دلیل افت فشار گاز و لزوم تامین گاز مورد نیاز هموطنان 
ناچاراً به اســتفاده از ســوخت موقت مازوت در یکی از واحدهای خود روی آورده بود پس از رفع 
محدودیت گاز و حذف مازوت، مجددا این واحد ۳۱۵ مگاواتی را با سوخت گاز به شبکه سراسری 

برق کشور متصل نمود.
محســن حافظی مدیر عامل نیروگاه رامین با اعلام این خبر گفت: واحد ۳۱۵ مگاواتی شماره ۶ 
نیروگاه رامین طی چند روز گذشته از سوخت مازوت به صورت اضطراری و موقت استفاده می کرد 
پس از تامین گاز مورد نیاز از سوی شرکت ملی گاز استان خوزستان، اقدام به حذف مازوت و استفاده 
مجدد از سوخت گاز نمود.مدیرعامل نیروگاه رامین با اشاره به اینکه هر ۶ واحد این نیروگاه به صورت 
روزانه حدود ۸ الی ۸.۵ میلیون متر مکعب گاز نیاز دارد افزود: این نیروگاه هیچ تمایلی به استفاده 
از سوخت مازوت ندارد و در شرایط خاص و اضطراری که دچار محدودیت و یا عدم تامین گاز مورد 
نیاز خود می شویم ناگزیریم برای جلوگیری از قطع برق هموطنان و جلوگیری از بروز خاموشی ها 

از مازوت به عنوان سوخت اضطراری به صورت محدود و موقت استفاده کنیم.

وی با اشاره به اینکه تنها یک واحد از واحد های نیروگاه رامین از سوخت جایگزین استفاده می کند 
گفت: نیروگاه رامین دارای ۶ واحد تولید برق است که هم اکنون یک واحد آن به دلیل تعمیرات 

اساسی از مدار خارج است و ۵ واحد آن نیز در حال استفاده از سوخت گاز هستند.

حافظی گفت: استفاده از سوخت مازوت تبعات مخرب زیادی بر تجهیزات نیروگاهی به ویژه بویلرها 
و بسکتهای ایرهیتر وارد می کند و استهلاک تجهیزات را بشدت بالا می برد بطوری که سال گذشته 
نیز بدلیل استفاده محدود از این سوخت در واحد شماره ۶ متحمل هزینه تقریبی به میزان ۴۰۰ 

میلیارد ریال شدیم و هم اکنون نیز این آثار پابرجا می باشد.
حافظی سوخت گاز را سوخت اصلی این نیروگاه عنوان کرد و بیان داشت: تولید پایدار انرژی حیاتی 
برق و خدمت رسانی مستمر به مردم رسالت اصلی ما است و در این مسیر از هیچ کوششی دریغ 
نمی کنیم.وی صیانت از محیط زیست را از اولویت های این نیروگاه در فرآیند تولید برق دانست و 
بکارگیری این نیروگاه از سوخت گاز را باعث افزایش طول عمر تجهیزات و سهولت در بهره برداری، 
کاهش محدودیت های واحد ها و کاهش هزینه های سرویس و نگهداری و نهایتا افزایش طول عمر 
نیروگاه رامین عنوان کرد.لازم به ذکر است نیروگاه رامین اهواز با ۶ واحد تولیدی بزرگترین نیروگاه 
بخاری کشور اســت و نقش مهمی در تامین برق مورد نیاز استان خوزستان و پشتیبانی از شبکه 

سراسری برق کشور ایفا می کند.

با تامین گاز پایدار انجام شد:
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جمعی از فعالان اجتماعی و مطالبه گران استان بوشهر در قالب اردوی راهیان پیشرفت با همراهی مدیرکل بنادر و دریانوردی استان، مدیرکل حوزه استاندار و فرماندار گناوه از طرح های توسعه ای بنادر شمالی استان 
بوشهر بازدید کردند . به گزارش روابط عمومی، محمد شکیبی نســب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در این بازدید اظهار کرد: به تناسب نیاز بنادر استان بوشــهر اکنون پروژه های مختلفی در این بنادر  در 
دست احداث و یا مطالعه قرار دارد.وی بیان کرد: از شاخص ترین پروژه های در دست احداث بنادر استان می توان به پروژه های طرح توســعه بندر گناوه و توسعه موج شکن بندر کنگان اشاره کرد.شکیبی نسب ادامه 
داد: در مرکز استان نیز تعمیرات بخش خشکی پایانه بین المللی مســافربری دریایی استان بوشهر با سرعت و شتاب بسیار بالایی در حال انجام اســت.وی در ارتباط با سامانه عرضه بلیط اینترنتی شناورها نیز اظهار 
کرد: این مهم با راه اندازی سامانه اینترنتی ظرف دو هفته آینده محقق و از این طریق شرایط برای پاسخگویی شایسته به هم استانی ها فراهم شود.شــکیبی نسب ادامه داد: عملیات ساخت اسکله شناور )متحرک( و 
 همچنین رفع مشکلات اساسی اسکله مروارید جزیره خارگ در ســال آینده اجرایی می شود.وی اظهار کرد: ساخت موج شکن ایمن و طراحی اســکله متحرک جزیره خارگ از نیازهای این جزیره است که مطالعات 

خوبی در این زمینه انجام شده است.

بندر گناوه میزبان جمعی از 
فعالان اجتماعی و مطالبه 

گران استان بوشهر 

هرچند دستیابی به 
هدف متعالی، عالی 
است اما چرا در یک 

بند از این برنامه هم به 
تکلیف و نحوه حمایت 

وزارت جهاد کشاورزی 
و سایر دستگاه های 
اجرایی از این برنامه 

اشاره نشده است؟

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       نایب رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس اعلام وزارت جهاد کشاورزی، این بخش در برنامه هفتم توسعه 
برای تولید محصولات باغی و زراعی به تامین ۶۵ میلیارد مترمکعب آب نیاز دارد.

نیاز بخش کشاورزی ایران به ۶۵ میلیارد متر مکعب آب

  کمک دولت به شــهرداری تهران برای 
خرید اتوبوس های برقی

 ســخنگوی دولت در زمینه تامین خودروهای 
عمومی درون شــهری، گفت: بر اســاس برنامه 
زمان بندی ۲ هزار اتوبوس برقی درون شــهری 
برای شهرداری تهران از چین خریداری می شود 
که دولت در تامین ارز آن همکاری با شهرداری 
دارد علاوه بر آن امــکان تولید داخل چهار هزار 
اتوبــوس برقی هم وجــود دارد.علــی بهادری 
جهرمی ســخنگوی دولت، اظهار کرد: در حوزه 
درون شــهری تامین تاکســی های برقی هم از 
طریق واردات و تولید داخل در دستور کار است، 
ایســتگاه های شــارژ برق هم نصب شده است.

به گفته وی، منابــع ارزی خودرورهای برقی با 
همکاری شهرداری و صمت و بانک مرکزی تامین 
می شود البته در حوزه برون شهری نیز در حوزه 
خرید هواپیما، قطــار و اتوبوس پیش بینی لازم 
برای تامین ناوگان اندیشیده شده است.بهادری 
جهرمی درخصوص اقدامات دولت برای توسعه 
ناوگان حمل ونقل عمومی در پایتخت افزود: پس 
از سفر شهردار تهران به چین و تفاهم های صورت 
گرفته، توافقی میان وزارت کشور و بانک مرکزی 
برای تامین ارز مورد نیــاز واردات اتوبوس های 
برقی از چین داشــتیم و دولت متعهد است در 
زمان بندی مشخص منابع ارزی لازم را در اختیار 
شــهرداری تهران قرار دهد تا مطابق آن فرآیند 
واردات دو هزار اتوبوس برقی تســهیل شود.وی 
با اشــاره به تعامل مثبت میان دولت با مدیریت 
شهری در زمینه توســعه حمل و نقل عمومی، 
تاکید کرد: همچنین علاوه بــر واردات، ما تکیه 
بر تولید داخل نیز داریم و شــرکت های داخلی 
بالفعل ظرفیت تولید چهار هــزار اتوبوس برقی 
در سال را دارند که بخشــی از این تولیدات نیز 
با همراهــی دولت در اختیار شــهرداری تهران 
قرار خواهد گرفت.ســخنگوی دولــت با تاکید 
بر حمایت دولت از توســعه نــاوگان حمل ونقل 
شهری در کلانشــهرها گفت: توســعه ناوگان 
تاکسی های برقی نیز از طریق واردات و ظرفیت 
تولید داخــل از دیگر اولویت های دولت اســت، 
هم اکنون بخشی از تاکسی های برقی وارداتی در 
اختیار شهرداری های تهران و البرز قرار گرفته  و 
ایستگاه های شارژ برقی نیز تجهیز شده است. به 
طور کلی اولویت دولت توسعه خودروهای برقی 
است که منابع ارزی لازم برای آن نیز پیش بینی 
شده  است.بهادری جهرمی اضافه کرد: علاوه بر 
موارد ذکر شده، شــهرداری تهران با هماهنگی 
وزارت کشور اخیرا با طرف چینی قرارداد واردات 
۷۹۱ واگن را منعقد کرده کــه در تامین ارز این 
قرارداد نیز همکاری لازم با مدیریت شهری تهران 
را خواهیم داشت، همچنین دولت به زودی برای 
کلانشــهرهای اصفهان، تبریز، شیراز و قم ۳۶۵ 

واگن را تامین و تجهیز خواهد کرد.

علیرضا عباســی در نشســت هم اندیشی و بررسی راهکارها در زمینه چالش های لوایح برنامه هفتم توسعه کشور که در دانشکدگان کشاورزی و 
منابع طبیعی دانشگاه تهران مستقر در کرج برگزار شد،افزود: یکی از چالش های بخش کشاورزی، محدودیت آب، خاک و نیروی انسانی در بخش 

کشاورزی است ضمن اینکه نیروی انسانی بخش کشاورزی در حال پیر شدن و خارج شدن از بخش است.
این نماینده مجلس گفت: در تولید محصولات ســالم کشــاورزی نیز باید الزاماتی ایجاد کرد که بدون تعیین شاخص های سنجش ، تلاش لازم 
برای ارتقای کیفیت در وزارت جهاد کشاورزی صورت گیرد.وی اظهار کرد: در بخش تولیدات پروتئینی نیز یکی از نیازهای اصلی کشور توسعه تولید 
و پرورش جوجه نسل آرین است که این اقدام در زمان کاستی محصولات غذایی اثر گذار است.عباسی افزود: متاسفانه فضای مجلس برخلاف تصور 
جامعه، پرتنش و سراسر درگیر چانه زنی بین گروه های نمایندگان است و لازم است نمایندگانی که در حوزه بخش کشاورزی دغدغه دارند، به این 

چانه زنی ها بی توجه بوده و تنها ارتقای بخش کشاورزی، رونق تولید و حفاظت از منابع پایه بویژه آب هدف قرار داده شود.

  برنامه هفتم برای آینده بخش کشاورزی و غذا نگران کننده است
»حامد رفیعی« عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد کشاورزی دانشگاه تهران نیز در این نشست گفت: تصویب برنامه هفتم به ویژه برای آینده بخش 
کشــاورزی و غذا نگران کننده اســت که در همین خصوص جهت تصحیح لایحه، نامه ای از سوی دانشکده های وابسته به دانشگاه تهران به رییس 

مجلس شــورای اسلامی ارسال شده که برخی موارد تصحیح شد اما متاسفانه 
مواردی به لایحه اضافه شد و مواردی تصحیح نشده که بسیار نگران کننده است.

وی افزود: سنجه های عملکردی هرچند وجودشان در برنامه نقطه مثبتی است 
اما به نظر می رسد وزارت جهاد کشاورزی تلاشی در خصوص تعیین منطقی این 
شــاخص ها نداشته و کمیسیون کشاورزی مجلس نسبت به تهیه این سنجه ها 
اقدام کرده است که این غفلت از وزارت جهاد کشاورزی اگر درست باشد، قابل 
توجیه نیست.این اســتاد دانشگاه تهران بیان کرد: به طور مثال متوسط وزنی 
ضریب خودکفایی ذرت و دانه های روغنی ۴۰ درصد در پایان برنامه هفتم پیش 
بینی شده در صورتیکه این میزان در زمان حاضر کمتر از ۱۰ درصد و به عنوان 

شاخص خودکفایی این محصولات در کشور گزارش شده است.
رفیعی گفت: هرچند دســتیابی به هدف متعالی، عالی است اما چرا در یک 
بند از این برنامه هم به تکلیف و نحوه حمایت وزارت جهاد کشــاورزی و سایر 

دستگاه های اجرایی از این برنامه اشاره نشده است؟
وی کاهش ۱۰ درصدی ســهم محصــولات دارای آلاینده های غیرمجاز از 
محصولات پرمصرف، افزایش ۲۰ درصدی سهم سویه جوجه نسلآرین در سهم 
جوجه ریزی، ســهم ۵۰ درصدی بذور هیبرید تولید داخل را از دیگر بندهای 
این برنامه در حوزه کشاورزی دانست و افزود: در خصوص این موارد هیچ برنامه 
، بودجه و نقشی برای دانشگاه ارایه نشده است.این استاد دانشگاه با بیان اینکه 
دانشــگاه تهران دستاوردهای بزرگی در دستیابی به بذور هیبرید داشته است، 
اظهار کرد: به رغم اینکه اولویت کشور دستیابی به محصول سالم و بدون مواد 
شیمیایی است اما هنوز بسیاری از محصولات ناسالم تولید می شود )سالم بودن 
محصول یعنی با استاندارد نهاده های شیمیایی تولید شود و ارگانیک بودن یعنی 
عاری از هرگونه نهاده شیمیایی( و متاسفانه در لایحه هیچ سنجه عملکردی در 
خصوص دســتیابی به محصول سالم بیان نشده است.وی با بیان اینکه در این 
برنامه تعیین شده که در اراضی کشاورزی بالای ۱۰ هکتار مصرف آب ۵۰ درصد 
کاهش یابد و بهره وری تولید ۱.۵ برابر شــود، افزود: کاهش مصرف آب به چه 
دلیل فقط در اراضی بیش از ۱۰ هکتار انجام شــود و در کل چطور می توان به 
کاهش مصرف ۵۰ درصدی رسید؟رفیعی در خصوص تعیین میزان ۶۵ میلیارد 
مترمکعب آب برای بخش کشاورزی در برنامه هفتم، گفت: هنوز الگوی کشت 
تدوین نشده است پس چطور مصرف آب در بخش کشاورزی برنامه ریزی شده 
و اگر تا پایان سال جاری الگوی کشت نهایی شد و نیاز بخش کشاورزی بیش از 
این عدد شد، چه باید کرد؟وی یکی از نکات خطرناک متن نهایی لایحه برنامه 
هفتم را در موضوع خرید تضمینی محصولات اساســی عنوان کرد و افزود: این 
محصولات بیمه اجباری دارد و ســهم کشاورزی از حق بیمه از محل مطالبات 
آن ها برداشــته می شود اما مگر می شود با برداشت این مقدار از محل حداقل 
معیشت کشاورزان، معیشت آنان را هم به خطر انداخت و آیا دلیلی نداشته که 
آن ها تابه حال بیمه نکرده اند؟این استاد دانشگاه بیان کرد: آیا جز این است که 
سیاســتگذار توان تأمین مالی حدود ۲۰۰ همت برای خرید تضمینی محصول 
گندم را ندارد و شاید از این طریق می خواهد بخشی از پرداختی به کشاورز را 
از وی کسر کند؟ این در حالی است که گندمکاران به قیمت تضمینی ۱۹۵ هزار 
ریالی نیز اعتراض دارند.وی گفت: اینگونه پیش بینی می شود که سیاستگذار 
چون برنامه عملیاتی در جهت افزایش بهره وری و پیرو آن کاهش قیمت تمام 
شــده نداشته است، مجبور اســت قیمت  گندم را هر ساله بطور قابل توجهی 
افزایش دهد که البته همگام با تورم هم نبوده و کمتر از تورم اســت لذا با این 
روش هم هزینه های دولت افزایش یافته و هم کشاورزان رضایت لازم را ندارند.
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 سردار آزمون با تصمیم ژوزه مورینیو در ایتالیا ماند تا دیرتر به اردوی تیم ملی ایران برای حضور در جام ملت های آسیا ملحق شود.
 رم برای دو بازی مقابل آتالانتا در سری آ و لاتزیو در جام حذفی نیاز به آزمون داشت و به همین دلیل بعد از مذاکره با فدراسیون فوتبال، مجوز حضور سردار در این دو بازی صادر شد.

 برابر آتالانتا اما فرصت بازی به سردار نرسید. او که لقب تعویض طلایی ژوزه مورینیو را در اختیار دارد، پیش بینی می شد در این بازی هم وارد زمین شود اما تصمیم مورینیو این بود که 
سردار 90 دقیقه روی نیمکت بنشیند و نمایش سایر هم تیمی های خود را تماشا کند. مورینیو حتی پائولو دیبالا را تعویض کرد اما باز هم از آزمون استفاده نکرد تا برابر رقیب قدرتمند خود به 
تساوی یک بر یک برسد. آزمون این روزها با پیشنهاد سویا در لالیگا مواجه شده اما خودش اعلام کرده علاقه ای به ترک رم ندارد. با این وجود سویا همچنان به مذاکرات خود با بایرلورکوزن 
ادامه می دهد و قصد دارد هر طور که شده آزمون را جذب کند. اما یک نکته مهم در این بین وجود دارد. اگر حتی سردار هم به این انتقال رضایت دهد، باید باشگاه رم نیز موافقت خود را اعلام 

کند. رم هم اعلام کرده تنها در صورتی اجازه جدایی آزمون را خواهد داد که بتواند جایگزین مناسبی برای او جذب کند و در کل این اتفاق خیلی سخت به نظر می رسد.

سردار آزمون؛ نه تیم ملی 
نه رم

پایه   مربی اخلاق مدار مسئول فوتبال 
تهران شد

علی روزبهانی، یکی از مربیان با تجربه فوتبال 
ایران به عنوان مســئول فوتبــال پایه و مدارس 

فوتبال استان تهران منصوب شد. 
در حکم دکتر ســید میرشاد ماجدی، رئیس 
هیأت فوتبال اســتان تهران برای علی روزبهانی 
چنین آمده اســت: »احتراماً بــا توجه به تعهد 
و تجارب ارزشــمند جنابعالی بــه موجب این 
حکم به ســمت مســئول فوتبال پایه و مدارس 
فوتبــال منصــوب می شــوید. امید اســت در 
 انجام وظایــف قانونی و نظارت جهت توســعه

 و ارتقای سطح کمی و کیفی فوتبال استان تهران 
موفق و مؤید باشید.

 مخالفت باشگاه ســپاهان با انتقال ۳ 
بازیکن

باشگاه استقلال طبق لیست جواد نکونام در 
نامه ای به باشگاه سپاهان اصفهان خواهان جذب 
امید نورافکن، محمد دانشگر و فرشاد احمدزاده 
شده بود. باشگاه سپاهان در پاسخ به درخواست 
باشگاه اســتقلال اعلام کرد مخالف انتقال سه 
بازیکن یادشــده به این تیم برای نیم فصل دوم 

لیگ برتر است.

  عنایتی با پیکان در کیش
اعضای تیم فوتبــال پیکان اردویی تدارکاتی 
در جزیره کیش پیش  رو دارند و قرار اســت در 
روزهای آینده راهی سفر جنوب شوند. پیشنهاد 
برگزاری کمپ تمرینی خارج از تهران از ســوی 
رضــا عنایتی ســرمربی خودروســازان مطرح 
شــد و احمد مددی )مدیرعامل باشگاه( با این 
 موضــوع موافقت کرد تا پیکان قبل از شــروع 
نیم فصل دوم مسابقات، با روحیه و انرژی بهتری 

لیگ را ادامه دهد. 
در  مــاه  دی   28 تــا   20 از   پیــکان 
کیــش اردو می زنــد و چنــد بــازی تدارکاتی 
و  زی  بدنســا ت  ینــا تمر ه  ا همــر  بــه 

تاکتیکی در برنامه دارد.

 خبری از لیست مازاد پورموسوی نیست
سیروس پورموســوی نیز در آخرین نشست 
خبری تیمش در نیم فصل نخست، وعده تغییرات 
زیــادی را در تیم برای حفظ ســهمیه اســتان 
خوزستان در لیگ برتر داد و عنوان کرد: »تغییرات 
زیادی در تمام پست ها داریم و ظرف ۷2 ساعت 
لیست خروجی خواهیم داشــت تا بتوانیم این 

عقب افتادگی نیم فصل اول را جبران کنیم.«
 اما باوجود گذشت 8 روز از وعده پورموسوی 
برای اعلام لیســت خروجی همچنان خبری از 
لیســت خروجی و جذب بازیکن نیســت. البته 
نکته مبهم قضیه این اســت که مشخص نیست 
چرا پورموسوی هنوز لیست خروجی خود را اعلام 
نکرده است و این احتمال وجود دارد که او حتی 
به همان بازیکنانــی که در نیم فصل اول به آنها 
بشدت انتقاد داشت، مجدداً فرصت دهد. به نظر 
می رســد باتوجه به اینکه تیم های پایین جدول 
باید از هر فرصتی برای بهبود شرایط بهره ببرند، 
تعطیلات طولانی مدت لیگ، فرصت طلایی برای 
پورموسوی و همکارانش است تا با جذب بازیکن و 
هماهنگ کردن بازیکنان با تیم بهتری پا به ادامه 
لیگ بگذارند. اینکه استقلال خوزستان هنوز اقدام 
خاصی نداشته است و حتی گفته می شود هنوز 
مدیریت باشگاه جلســه ای در این زمینه برگزار 

نکرده، زنگ خطر است. 

 توافق آرش برهانی با شهرداری آستارا
تیم فوتبال شهرداری آستارا در نیم فصل اول 
رقابت های لیگ دسته اول نتوانست نتایجی در 
حد رسیدن به میانه های جدول بگیرد و با کسب 
18 امتیــاز، در جایــگاه چهاردهم جدول لیگ 
یک ایستاده است. مدیران باشگاه شهرداری در 
روزهای اخیر به صورت تلفنــی با آرش برهانی 
مذاکره کرده  و با گلزن سابق استقلال به توافقاتی 
رسیده اند. قرار است برهانی در روزهای آینده به 
آستارا سفر کند تا کارهای لازم برای توافق نهایی 

و عقد قرارداد را انجام دهد. 

    در مسابقات لیگ برتر 
فصل جاری و پرداخت 

مبلغ یکصد میلیارد ریال 
جریمه نقدی محکوم 

می شود و همچنین 
استفاده از بازیکن مذکور 

نیز منوط به اصلاح 
قرارداد منعقده منطبق 

با مفاد دستورالعمل ناظر 
می باشد.« اما این رأی 

پس از چند هفته با اعلام 
 کمیته استیناف 

شکسته شد.

بررسی عملکرد پرسپولیس در نیم فصل اول لیگ

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  قهرمان سه گانه فصل گذشته لیگ، در فصل جاری خیلی شرایط مساعدی نداشت. پرسپولیس با اینکه فصل را خوب آغاز کرد 
اما حواشی، کسر امتیاز)بعداً برگشت( مصدومیت های متوالی، حذف از آسیا قهرکردن های گل محمدی باعث شد تا روند صعودی آنها تداوم نداشته 

باشد. آنها وقتی از سه بازی دو امتیاز گرفتند و از لیگ قهرمانان آسیا هم در حضور هواداران شان حذف شدند، شرایط شان به لحاظ روحی سخت تر شد.
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شماره : 1564

 کسر موقت یک امتیاز
خبر این بود: »در خصوص گزارش کارگروه نظارت بر قراردادهای ورزشــی و شــکایت برخی از باشــگاه ها علیه باشگاه 
پرســپولیس مبنی بر ارتکاب تخلف نقض اصول کلی رفتار از طریق تخطی از دســتورالعمل ناظر بر قراردادها مصوبه هیأت 
رئیســه فدراســیون فوتبال با نقض بندهای 8، 10 و 11 این دستورالعمل در رابطه با قرارداد منعقده با گئورگی گولسیانی 
با توجه به مجموعه اوراق و محتویات پرونده از جمله مفاد قرارداد منعقده موضوع گزارش و اظهارات و دفاعیات غیر مؤثر 
نمایندگان باشگاه در جلسه کمیته انضباطی و سایر قراین و شواهد موجود در پرونده تخلف انتسابی به باشگاه پرسپولیس 
محرز و مسلم تشخیص و مستند به مواد ۵1 و 11۷ مقررات انضباطی حکم بر کسر یک امتیاز از این باشگاه در مسابقات 
لیگ برتر فصل جاری و پرداخت مبلغ یکصد میلیارد ریال جریمه نقدی محکوم می شــود و همچنین اســتفاده از بازیکن 
مذکور نیز منوط به اصلاح قرارداد منعقده منطبق با مفاد دســتورالعمل ناظر می باشــد.« اما این رأی پس از چند هفته با 

اعلام کمیته استیناف شکسته شد.
 

 قهر یحیی
یحیی گل محمدی در روز بــــازی تدارکاتـی با شاهین به محل تمرین نرفت تا موضوع ناراحتی و قهر او جدی تر شود. 
در پایان زمان گفته شــد که ســرمربی پرســپولیس به دلیل مطالبات عقب افتاده بازیکنان و کادر و همین طور آپشن ها ی 
موجود در قرارداد، به نشانه اعتراض در تمرین حاضر نمی شود. البته بازیکنان هم علیه مدیریت باشگاه نامه نوشتند و یحیی 

هم بعد از یکی، دو روز برگشت. باشگاه هم در کوتاه ترین زمان به برخی از تعهداتش عمل کرد.

  حذف از آسیا
پرســپولیس در آخرین بازی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آســیا در ورزشگاه آزادی به مصاف الدحیل رفت و در نهایت 
با نتیجه 2-1 شکســت خورد، شکست تلخی که باعث شد پرســپولیس مقابل دیدگان هوادارانش حذف شود. نکته اینکه 
پرسپولیس می توانست با برتری در این مسابقه به مرحله حذفی برسد ولی در شبی که ورزشگاه آزادی جای سوزن انداختن 

نداشت، پرسپولیس شکست تلخی خورد تا در همان مرحله گروهی حذف شود. شکست در این 
مسابقه و حذف از آسیا با اعتراض شدید هواداران پرسپولیس به یحیی گل محمدی همراه بود.

 
 مصدومیت های متوالی

سه تساوی پرسپولیس در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا کم بود، مصدومیت بازیکنان هم 
به آن اضافه شــد. آنها آمار قابل توجهی را از این حیث به جا گذاشتند. میلاد سرلک، وحید 
امیری و مهدی ترابی جزو بازیکنانی بودند که با توجه به پارگی رباط صلیبی مرتضی پورعلی 
گنجی، یاســین ســلمانی، علیرضا عنایت زاده و علیرضا خدادادی دست گل محمدی را برای 
چیدمان و حتی تعویض خالی گذاشــته بود. طبق آمار، امیری فقط در 4، پورعلی گنجی ۵ و 
ســلمانی 3 بازی به میدان رفتند. بدون شک اگر هر کدام از آنها حداقل دو، سه بازی بیشتر 
فرصت حضور در میدان را پیدا می کردند، الان شرایط قرمزهای پایتخت در جدول بهتر بود.

 
 بدون باخت خانگی

شاگردان یحیی گل محمدی در خانه تیم بهتری نسبت به بازی های خارج از خانه بودند. آنها 
از 8 بازی 18 امتیاز گرفتند)2/2۵ برای هر بازی( اما نکته مهم اینکه آنها هیچ وقت در ورزشگاه 

آزادی باختی را تجربه نکردند. شش پیروزی و دو تساوی نتیجه کار این تیم در خانه بود.
 

 ترک عادت
هواداران قدیمی پرسپولیس و آنهایی که بازی های این تیم در دهه 60 را به یاد دارند خوب 
می دانند که تیم شان در 1۵ دقیقه ابتدایی بیشتر بازی ها به گل می رسیدند. علی پروین هم 
در بیشتر مصاحبه هایش به این موضوع اشاره داشته است. اما تیم فعلی حداقل در نیم فصل 
ترک عادت کرده و دیگر خبری از زدن گل در 1۵ دقیقه ابتدایی نیست. این را آمار می گوید.

 
 خارجی ضعیف

همیشــه خریدها باید تحت کِنترل و نظارت باشند. در خیلی مواقع بازیکن های داخلی  ما 
کیفیت بهتری از برخی خارجی های هم پســت خود دارند. این اتفاق همراه می شود با صرف 
هزینه هــای هنگفت که قطعاً می توان به جای جذب بازیکنان ضعیف به جوانترها میدان داد. 
نبیل باهویی خرید جدید پرســپولیس در فصل جاری و حداقل در نیم فصل اول نتوانســت 
انتظارات را برآورده کند. دقیقاً مثل وحدت هنانوف که به یک نیمکت نشــین تبدیل شــده 
اســت. مهاجم سوئدی- مراکشی قرمزها در 6 بازی به میدان رفت و در مجموع 306 دقیقه 

)هر بازی ۵1 دقیقه( یک گل زد و یک پاس گل داد.
 

 بیرانوند بهترین بازیکن
انتخاب بهترین بازیکـــــن از پرسپولیس در نیم فصل اول کار سختی است. شاید یکی از 
دلایلـش مصدومیت های پی در پی تعدادی از بازیکنان باشد. از جمع شاگردان گل محمدی، 
شــهاب زاهدی با شــش گل زده، سروش رفیعی و دانیال اسماعیلی فر هر کدام با چهار پاس 
گل جزو خوب های این تیم بودند. اما علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش پرسپولیس با حضور 
ثابت در تمام بازی ها، هفت کلین شیت و 10 گل خورده که سه گل آن از روی نقطه پنالتی 

بوده را بتوان بهترین بازیکن این تیم دانست.
 

 پایان نیم فصل، پایان یحیی
بعد از بازی با نساجی بود که یحیی گل محمدی خیلی کوتاه و مختصر از جدایی اش صحبت 
کرد: »من این همه مربیگری کرده ام هیچ وقت یادم نمی آید که با این همه مشکلات بخواهیم 
فصل را شروع کنیم و مصدومیت هایی که برای خیلی از بازیکنان به وجود آمد از امیری که تقریباً 
نیم فصل اول را از دست داد. مرتضی پورعلی گنجی، یاسین سلمانی و در مقاطع مختلف عالیشاه، 
ترابی و سرلک مصدوم شدند. مشکلات سرماخوردگی بازیکنان بود. در مقطعی 16-1۵ بازیکن 
ما مریض شــدند. نیم فصل خیلی سختی را گذراندیم. احساس می کنم نیم فصل اول امسال به 
اندازه دو فصل بر من گذاشته  است؛ تعطیلات زیاد، وقفه های طولانی مدت، خیلی اذیت شدیم در 
مورد جزئیات نمی خواهم صحبت کنم. نیم فصل زیادی را گذراندیم. هنوز یک بازی دیگر با مس 
رفسنجان داریم و کارمان تمام نشده است. ا ن شاءالله بتوانیم در تعطیلات روندی را بگذرانیم که 
منجر به تقویت تیم شود. این خیلی مهم است و برای کسی که به تیم می آید آرزوی موفقیت 
می کنم.« این اتفاق سرانجام بعد از آخرین بازی نیم فصل افتاد و یحیی گل محمدی بعد از چند 

فصل فوق العاده و کسب افتخارات فراوان از پرسپولیس جدا شد.

گل محمدی: با این آقا نمی توانم کار کنم!
 پرسپولیس این روزها بدل به کانون بحران شده و هر لحظه یک اتفاق و یک خبر از حوالی 
ایــن تیم بیــرون می آید و این تیم را بدل بــه کانون بحران کرده. بحرانی که از اســتعفای 
غیرمنتظره یحیی گل محمدی ســرمربی تیم آغاز شــد که در پایان آخرین بازی نیم فصل 
نخســت در رفسنجان برابر مس ناگهان در کنفرانس مطبوعاتی همه را غافلگیر کرد. واکنش 
اولیه به این اســتعفا چندان جدی نبود و همگی آن را در راســتای قهر و آشتی های سریالی 
یحیی ارزیابی کردند. چه آنکه یحیی برای نخســتین بار نبود که اســتعفا می داد. مردی که 

همگی به قهر و نازهایش عادت کرده اند. 
مردی که تا عرصه بر او تنگ می شــود، راه چاره را در قهر و اســتعفا می بیند و این استعفای 

هفتم او در این فصل به شمار می رود!
با این وجود گل محمدی در جلسه مشترک با درویش رسماً اعلام کرد که در استعفای خود 

مصمم است و هیچ قصدی برای ادامه همکاری با پرسپولیس ندارد. 
قاطعیت یحیی ســبب شد تا باشگاه پرســپولیس و درویش ماجرا را تمام شده تلقی کنند و 
پروســه جست وجو برای جذب سرمربی جدید را استارت بزنند؛ سرمربی جدیدی که به نظر 

می رسد برانکو باشد.

  با این آقا نمی توانم کار کنم!
استعفای ناگهانی و البته جدی گل محمدی از پرسپولیس اتفاق ساده ای نیست. اینکه چطور 
یک مربی از 4 فصل حضور در باشــگاه و کســب عناوین رنگارنگ و قهرمانی متعدد ناگهان 
عطای کار در پرســپولیس را به لقایش می بخشــد و کناره گیری می کند، یک علامت سؤال 

پررنگ است که پاسخ آن را باید در راهروهای باشگاه جست وجو کرد. 
برخی ها اعتقاد دارند که این استعفای گل محمدی مثل سنوات قبلی بیشتر فرمالیته و صوری 
بوده تا باشــگاه دوباره ناز او را بکشد و گل محمدی پس از دریافت چند امتیاز ویژه دوباره با 

سلام و صلوات به باشگاه بازگردد. 
با این وجود این بار تاکتیک یحیی کارگر نیفتاد و رضا درویش برخلاف همیشــه اســتخوان 

لای زخم نگذاشت و به جای مدارا، پرونده سرمربی جدید را باز کرد. درویش حتی این ماجرا 
را خیلی زود رســانه ای و اعلام کرد 10 گزینه خارجی دارد تا جلوی پشــیمانی احتمالی و 

بازگشت یحیی را بگیرد. 
مدیرعامل ســرخ ها روز گذشــته با قاطعیت اعــلام کرد که تا پایان هفته ســرمربی جدید 
پرسپولیس مشخص خواهد شد. او حتی پا را فراتر گذاشته و با برانکو نیز 3 باز مذاکره کرده 

و شرایط او را برای بازگشت دوباره به پرسپولیس پرسیده.
البته این تمام ماجرا نیســت. ظاهراً تصمیم درویــش و جدایی یحیی چندان راحت و بدون 

هزینه نیست.
 برخــی از نهادهــای تصمیم ســاز تغییــرات در ایــن مقطــع را به ســود پرســپولیس 
 نمی داننــد و اعتقــاد دارند بــا توجه به شــرایط فعلــی نباید ایــن باشــگاه وارد بحران 
خودســاخته شود. آنها به درویش گوشزد کرده اند که تحت هر شرایطی یحیی را نگه دارد و 

این ماجرا ختم به خیر کند.
از طرفی به گل محمدی نیز توصیه شده که پرونده استعفا را ببندد و به پرسپولیس بازگردد 

اما جواب یحیی به این درخواست یک جمله عجیب بوده: با درویش نمی توانم کار کنم!
اشــاره یحیــی بــه اختلافــات ریــز و درشــتی اســت کــه ســرمربی و مدیرعامــل 
پرســپولیس در طــول مــدت همــکاری بــا هــم داشــته اند و در ایــن مــدت فقــط 
 یکدیگــر را تحمــل کرده انــد و حــالا دیگر تحمل ســرمربی پرســپولیس تمام شــده و

 تصمیم گرفته تا با درویش کار نکند.

  درویش می رود، یحیی می ماند؟
با پاســخ صریح گل محمدی و البته تلاش های درویش برای انتخاب ســرمربی جدید، ظاهراً 
دیگر هیچ راهی برای همکاری مجدد این دو باقی نمانده. از همین رو به نظر می رســد این 

معادله به گونه ای دیگر باید حل شود.
 بر اســاس اخبار منابع موثق، احتمالاً به زودی رضا درویش از مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس 
کنار می رود تا خواســته گل محمدی اجابت شــده و او بماند. ظاهراً تصمیم برای کنار رفتن 
درویش، با هدف ماندن گل محمدی گرفته شده. برخی از منابع از جانشینی حسین شهریاری 
رئیس هیأت مدیره و صندوق حمایت از ورزشکاران به جای درویش خبر می دهند، چه آنکه 
شــهریاری در نفت با یحیی کار کرده و ارتباطات خوبی با وی دارد. اما اخبار رسیده به ایران 
ورزشــی حاکی از آن است که نام حمیدرضا گرشاسبی مدیرعامل سابق پرسپولیس و فولاد 
به عنوان یکی از گزینه های اصلی مطرح شده. مردی که دوران خوبی با پرسپولیس داشت و 
در نهایت به دلیل قانون بازنشســتگی مجبور به کناره گیری از پرسپولیس شد اما با توجه به 
اینکه در روند خصوصی ســازی، پرسپولیس به عنوان یک شرکت خصوصی ثبت شده، از این 

رو منعی برای حضور در پرسپولیس نخواهد داشت.
باید منتظر بود و دید سرنوشــت پرسپولیس چگونه خواهد شد و در نهایت درویش می رود 

یا گل محمدی؟
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محققان پروتئینی را شناســایی کردند که 
می تواند باعث تجمع چربی اضافی در کبد شود، 
بنابراین می توان راهی برای درمان این بیماری پیدا 
کرد. به نقل از آی اف ال ساینس، یکی از خطراتی 
که با افزایش ســن و چاقی همراه اســت، ایجاد 
بیماری های متابولیک از جمله کبد چرب است. 
پی بردن به پیچیدگی های این فرآیند و چگونگی 
توقف آن کار ساده ای نیست، اما محققان اکنون 
معتقدند که احتمالاً پاسخ ها را در پروتئینی به 

نام ZAK-alpha یافته اند.
پیر شــدن یا افزایش وزن مــی تواند برای 
برخی افراد اســترس زا باشد، حتی سلول های 
ما با افزایش سن و چاقی تحت استرس قرار می 
گیرند. این به شکل تولید بیش از حد ترکیباتی 
به نام گونه های اکسیژن فعال )ROS( صورت می 
گیرد. اگرچه این ترکیبات در طول متابولیســم 
سلولی طبیعی تولید می شوند، اما وقتی بیش از 
حد وجود داشته باشند، به سلول های ما آسیب 

می رسانند.
یکی از عواقب این استرس تبدیل چربی قهوه 
ای )که مملو از میتوکندری است و مسئول تنظیم 
دمای بدن و کمک به کنترل سطح قند خون و 
انسولین است( به چربی سفید است. این اتفاق 
ذخیره شدن سطح اضافی چربی در کبد را افزایش 
می دهد که به عنوان بیماری کبد چرب غیر الکلی 
)به دلیلی غیر از مصرف الکل( شناخته می شود.

تصور می شود بیماری کبد چرب غیر الکلی 
حدود 25 درصد از جمعیت جهان را تحت تاثیر 
قرار می دهد و اگرچه اغلب علائمی ندارد، اما در 
صورت ادامه پیشرفت می تواند منجر به آسیب 
جدی کبد یا سیروز شود. در نتیجه، دانشمندان در 
تلاش برای کشف عوامل دخیل در این پیشرفت 
بوده اند و تیمی از دانشگاه کپنهاگ یکی ازعوامل 

کلیدی این بیماری را شناسایی کرده اند.
ظاهرا پروتئینی به نام ZAK-alpha وجود دارد 
که به بقیه سیستم متابولیسم در مورد سلول هایی 
که تحت استرس هستند سیگنال می دهد. این 
یک واکنش زنجیره ای اســت که منجر به کبد 
چرب می شود.محققان بر این باورند که یافته ها 
نشان می دهد که ZAK-alpha می تواند راه درمانی 
 مفید برای کبد چرب باشــد. ایــن پروتئین را 

می توان با مولکول های کوچک مهار کرد.

 کشف راهی برای
 درمان کبد چرب

دلار  51.100

یورو 55.150

پوند  66.600

درهم  13.910

لیر  1.720

سکه  تمام  30.400.000

سکه نیم  16.050.000

سکه ربع  10.700.000

سکه یک گرمی  5.950.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلای جهانی با پس زدن دلار 
صعودی شد

عاطفه دهقانی     |  ایرباس A380، بزرگترین 
هواپیمای مسافربری ساخته شده تاکنون است 
که اثرگذاری بزرگی در صنعت هواپیماسازی داشت. اگر اخیرا 
یک سفر هوایی بین المللی را تجربه کرده باشید، شما احتمالا 
با یکی از هواپیماهای بوئینگ ۷۴۷، ۷5۷ یا ۷۷۷ و یا شــاید 
ایرباس A333 سفر کرده اید. این ها هواپیماهای نسبتا کوچکی 
هســتند که عمدتا برای پروازهای کوتاه مورد اســتفاده قرار 
می گیرند. طراحی اغلب این هواپیماها شبیه به یکدیگر است و 
تشــخیص آن ها از هم دشــوار خواهد بود. شاید فقط تعدادی 
صندلی اضافه تر وجود داشته باشد و یا چینش ردیف صندلی ها 

متفاوت باشد.
برخلاف آن ها، تفاوت ها در هواپیماهای ســایز بزرگ خیلی 
محسوس تر اســت. یک هواپیمای تجاری بزرگ به نام ایرباس 
A380 وجود دارد که می تواند متفاوت تر از هر هواپیمای دیگری 
که تاکنون دیده اید باشد. این هیولای دو طبقه می تواند 555 
مســافر را در سه کلاس مختلف حمل کند. تعداد ایرباس های 
ای ۳۸۰ در جهان زیاد نیســت و اکثر آن ها در خطوط هوایی 
امارات پرواز می کنند.با این حال ایرباس در اوایل ســال 2۰۱۹ 
اعلام کرد که بزرگترین هواپیمای تجاری جهان تا سال 2۰2۱ 
بیشتر تولید نخواهد شد. آخرین مدل این هواپیما نیز به شرکت 
هواپیمایی امارات تحویل داده شــد. اما چه چیزی باعث شده 
ایرباس ای ۳۸۰ به چنین شــهرتی برسد و چرا فقط ۱۴ سال 

بعد از اولین تحویل آن، تولیدش متوقف شد؟

A380 تاریخچه ایرباس 
در ایــن مقاله نگاهی به تاریخچه ایرباس A380، بزرگترین 
هواپیمای مسافربری تاریخ خواهیم پرداخت و از تولد تا توقف 

تولید آن را بررسی می کنیم.

 سایه ای از بوئینگ 747
شرکت ایرباس در سال ۱۹۷۰ تأسیس شد و در همان سال، 
بوئینگ ۷۴۷ با شرکت Pan Am به عنوان یک هواپیمای تجاری 
شروع به کار کرد. به اعتقاد بسیاری از افراد، ۷۴۷ نمونه ایده آل 
یک هواپیمای تجاری است و به عنوان »ملکه آسمان« شناخته 
می شــود. آن هواپیما هم مثل A380 از طراحی دو طبقه بهره 
می برد، اما ظرفیت آن در مجموع سه کلاس، فقط 2۳۷ مسافر 
بود. که البته با توجه به گران قیمت بودن سفرهای هوایی در 

5۰ سال پیش، ظرفیت قابل توجهی بود.
تا اواسط دهه ۱۹۸۰ میلادی، بوئینگ با مدل ۷۴۷-۴۰۰، 
هواپیمای سه کلاسه خودش را به ۴۱۶ مسافر افزایش داد. این 
افزایش چشمگیری بود، اما هر زمانی که شما عددی را جابجا 
می کنید، قطعا شخص دیگری تلاش می کند تا آن را بشکند و 

رکورد دست خودش باشد.
ایرباس دقیقا همین نقش را ایفا کرد. این شــرکت در سال 
۱۹۸۷، مدل های A330 و A340 را معرفی کرد که چند سال بعد 
به شرکت های هواپیمایی تحویل داده شدند. در کتاب »ایرباس 
A380: ســوپرجامبو قرن بیست و یکم« به قلم گای نوریس و 

مارک واگنر، این دو مدل می توانستند حداکثر 2۹5 مسافر را 
حمل کنند. هرچند ایربــاس فکر نمی کرد که اینها جایگزین 

بوئینگ ۴۰۰-۷۴۷ خواهند شد.
در طول دهه ۱۹۸۰ و ۱۹۹۰، ایرباس همچنان به توســعه 
مدل های جدیدتــر ادامه داد تا هواپیمــای A340 خود را به 
مــدل محکم تری تغییر دهد و بتواند ســهم خودش را از بازار 
وســایل نقلیه پرنده بیشــتر کند. آن ها سپس در سال 2۰۰2 
مدلی به نام A340-۶۰۰ را توســعه دادند که می توانست ۳۷۸ 
مســافر را حمل کند. در این مدت ایرباس همچنین مطالعاتی 
را به رهبری ولف-دیتر ویسل برای خلق هواپیمایی بزرگ تر از 

بوئینگ ۴۰۰-۷۴۷ آغاز کرد.

A370 تا A350 عبور از مدل های 
بیش از ده سال پس از اولین بررسی مفهومی، سرانجام هیئت 
نظارتی ایرباس در دسامبر 2۰۰۰ با پروژه ساخت A380 موافقت 
کــرد. همانطور که در کتاب ایرباس A380: ســوپرجامبو قرن 
بیست و یکم آمده است، تصمیم گرفته شد که برای نام گذاری 
این پروژه جدید، از نام A350 اســتفاده نشــود. آن ها به چند 
دلیل نام A380 را انتخاب کردند. این افزایش چشمگیر اعداد 
در نامگذاری هواپیما نه تنها به بزرگی ابعاد آن اشــاره داشت، 
بلکه از عدد ۸ انگلیســی برای نشان دادن سبک دو طبقه این 
هواپیما اســتفاده شد؛ زیرا این عدد در اعداد لاتین دو دایره را 

در بالای یکدیگر نشان می دهد.
گرچه پروژه ســاخت و تولید هواپیمای ایرباس A۳۸۰ در 
سال 2۰۰۰ تأیید شد، ولی چند سال بعد در آسمان ها به پرواز 
درآمد. نیویورک تایمز می گوید هزینه توسعه اولیه A۳۸۰ حدود 
۱۰.۷ میلیارد دلار بود. اما گزارشــی که در سال 2۰۰۴ منتشر 
شد، نشان داد که هزینه های ساخت این هواپیما 2 میلیارد دلار 
بیشــتر از برآوردها شده است. دو سال بعد، تأخیر در تولید و 
مشکلات الکتریکی که موجب تأخیر چندین ساله شده بود، مبلغ 
۴.۹ میلیارد یورو هزینه اضافه تر را روی دست ایرباس گذاشت.

 A380 با وجود تمامی این مشکلات، ایرباس در نهایت اولین
را در اکتبر 2۰۰۷ به شــرکت هواپیمایی سنگاپور تحویل داد. 
هواپیمای غول پیکر ایرباس اولین ســفر خودش را از سنگاپور 
به ســیدنی استرالیا آغاز انجام داد و رسماً به عنوان بزرگترین 

هواپیمای تجاری جهان، جایگزین بوئینگ ۷۴۷ شد.

A380 آغاز مسیر ایرباس 
ساختن بزرگترین هواپیمای تجاری جهان یک طرف قضیه 
اســت؛ طرف دیگر متقاعد کردن شرکت های هواپیمایی برای 
خریدن چیزی است که شما تولید کرده اید. هواپیمای ایرباس 
ای ۳۸۰ به قدری بزرگ بود که مناسب هر منطقه و هر پروازی 
نباشد. در نتیجه بازارهای خاص خودش را پیدا کرد. شرکت های 
هواپیمایی آسیایی مانند امارات، سنگاپور ایرلاینز و قطر ایرویز، 
مشتریان اصلی ایرباس بودند؛ اما برخی از شرکت های اروپایی 
مانند لوفتهانــزا، بریتیش ایرویز و ایر فرانس نیز چندین مدل 

A380 سفارش دادند.

امارات با فاصله ای زیاد بیشــترین تعداد سفارش را داشت؛ 
تا ژانویه 2۰۱۹، ایرباس بیش از ۱۰۰ هواپیما را به این شرکت 
هواپیمایی مســتقر در دبی تحویــل داده بود. در این بین 5۳ 
سفارش هنوز تحویل امارات داده نشده بودند )البته این تعداد 
در پایان تولید A380 کاهش یافت(. هواپیمایی سنگاپور بعد از 
امارات، دومین خریدار بزرگ این هواپیما با تنها 2۴ سفارش بود.

تــا ژانویه 2۰۱۹، تنها ۳۱۳ از این هواپیماهای عظیم الجثه 
سفارش داده شده بودند و در حدود سال های 2۰۱۴ تا 2۰۱5، 
تنها چند هواپیما در ســال فروخته می شود و تعداد سفارشات 
به شــدت کاهش یافته بود. هواپیمای Airbus A380 با وجود 

طرفدارانی که دارد، اما یک هیجان زودگذر بود.
با توجه به هزینه بالایی که تولید هواپیما روی دست سازنده 
می گذاشت، باید فروش افزایش پیدا می کرد تا ادامه پیدا کردن 
تولید، توجیه منطقی داشته باشد. درست یک ماه بعد از اعلام 
این آمار و ارقام بود که ایرباس پایان تولید ای ۳۸۰ را اعلام کرد.

در آخرین روزهای توســعه A380، ایرباس در حال طراحی 
یک هواپیمای بزرگ دیگر برای رقابت با بوئینگ ۷۸۷ بود. یک 
هواپیمای بزرگ که با تمرکز بر بهره وری ساخته شده است. این 
هواپیما در نهایت با نام A350 عرضه شد و ایرباس تصمیم گرفت 
به ساختار نام گذاری اصلی پیش از A380 بازگردد. همانطور که 
اعداد درون نام این مدل نشان می دهد که هواپیمای جدید به 
انــدازه A380 بزرگ نبود، اما A350-۱۰۰۰ )طویل ترین مدل 
A350( می توانــد تا ۴۱۰ مســافر را در خودش جای دهد که 

عدد قابل توجهی است.
تحویل A350 به مشــتریان از ســال 2۰۱5 شــروع شد و 
هواپیمایــی قطر اولین مشــتری آن لقب گرفت. این اتفاق در 
همان زمانی رخ داد که تعداد سفارشات A380 به شدت رو به 
کاهش بود. مشکلات فنی کمتری در خط تولید A350 نسبت 
به A380 وجود داشــت و در عین حال تولید آن برای ایرباس 
ارزان تر تمام می شد. تا نوامبر 2۰2۳ بیش از ۱۰۰۰ سفارش برای 
A350 ثبت شد و 5۷۱ فروند از آنها تاکنون تحویل داده شده 
است. حالا که دیگر خبری از تولید A380 نیست، شرکت های 

هواپیمایی مشتاق سفارش آن شده اند!

 هواپیمای A380 در حال حاضر چه وضعیتی دارد؟
اینکــه Airbus A380 دیگر تولید نمی شــود، به این معنا 
نیست که دیگر توسط شرکت های هواپیمایی مورد استفاده قرار 
نمی گیرد. شرکت هایی که در گذشته این هواپیماها را سفارش 
داده اند، هنوز هم از A380 برای پروازهای طولانی مانند دبی، 
لندن، لس آنجلس و غیره استفاده می کنند. در این بین تعدادی 

از شرکت ها A380 خود را بازنشسته کرده اند.
اما پایان عمر ایرباس A380 چه زمانی فرا می رسد؟ بزرگترین 
مالک این هواپیماهای عظیم الجثه، هواپیمایی امارات، در حال 
حاضر برنامه ای را اجرا کرده که بر اساس آن در ۱5 سال آینده 
A380 را از لایــن پرواز خارج کند. پیرترین A380 هنوز حتی 
2۰ ســالش هم نشده است؛ بنابراین هنوز فرصت زیادی برای 

پرواز با این هواپیمای غول پیکر باقی مانده است.

قیمت جهانی )۹ ژانویه( با عقب نشینی دلار آمریکا 
افزایش یافت و این پس از گزارش رسمی ایالات متحده 
بود که انتظار دارند نرخ تورم کمتری برای کاهش نرخ 

بهره از سوی فدرال رزرو تثبیت شود.
هر اونس طلا پس از رســیدن به پایین ترین سطح 
ســه هفته اخیر، با ۰.2 درصد افزایش به 2۰۳2 دلار 
و ۳۹ ســنت در هر اونس رسید. قیمت طلای آمریکا 
نیــز با ۰.2 درصد افزایش به 2۰۳۸ دلار و ۳۰ ســنت 

در هر اونس رسید.
میشــل بومن، رئیس فــدرال رزرو از دیدگاه خود 
عقب نشــینی کــرد و گفت که اکنون سیاســت پولی 
ایالات متحده را به اندازه کافی محدودکننده می بیند و 
تمایــل خود را برای حمایت از کاهش نهایی نرخ بهره 
با کاهش تورم نشان داد. نرخ های بهره پایین تر، هزینه 
فرصت نگهداری شمش بدون بازده را کاهش می دهد.

شاخص دلار آمریکا ۰.۱ درصد کاهش یافت و شمش 
را برای ســایر دارندگان ارز جذاب تــر کرد. داده های 
مشــاغل قوی تر از حد انتظار در اوایل این ماه، همراه 
با آخرین صورتجلسه فدرال رزرو که به عدم اطمینان 
در مورد زمان بندی کاهش نرخ ها اشاره می کرد، برخی 
احساســات را بــرای کاهش زودهنگام نــرخ بهره در 

ایالات متحده کاهش داد.
بر اساس اطلاعات ابزار CME FedWatch، فعالان بازار 
با احتمال حدود ۶2 درصدی کاهش نرخ بهره توســط 
بانک مرکزی ایالات متحده در ماه مارس، قیمت گذاری 
می کنند که کمتــر از احتمال نزدیک به ۹۰ درصدی 

است که قبل از سال جدید مشاهده شده بود.
طبق گزارش رویترز، ســرمایه گذاران اکنون منتظر 
گزارش تورم قیمت مصرف کننده ایالات متحده در روز 
پنجشنبه برای شفافیت بیشتر در مورد مقیاس و عمق 
کاهش نرخ بهره فدرال رزرو هستند. شاخص های سهام 

آسیا امروز سه شنبه افزایش یافتند.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با ۰.۱ 
درصد افزایش به 2۳.۱۱ دلار رسید، در حالی که پلاتین 
با ۰.5 درصد افزایش به ۹5۰ دلار و هشت سنت رسید 
و پالادیــوم ۰.5 درصد افزایش یافت و به ۱۰۰2 دلار 

و ۷۶ سنت رسید.

فورد صدرنشین شد

 ریزش قیمت نفت 
متوقف شد

قیمت نفت پس از ســقوط بیش از ســه درصدی 
در روز گذشــته، در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا 

اندکی افزایش یافت.
بهای معاملات نفت برنت ۱۸ سنت معادل ۰.2 درصد 
افزایش یافت و به ۷۶ دلار و ۳۰ ســنت در هر بشــکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
با ۶ سنت معادل ۰.۱ درصد افزایش، به ۷۰ دلار و ۸۳ 
ســنت در هر بشکه رسید.معاملات نفت برنت با بیش 
از ســه درصد کاهش و شاخص نفت آمریکا با بیش از 
چهار درصد کاهش، بسته شده بود.لئون لی، تحلیلگر 
شرکت »سی ام سی مارکتس« در این باره گفت: کاهش 
شــدید قیمت فروش نفت عربستان سعودی و افزایش 
تولید اوپک، نگرانی های عرضه ناشی از تشدید تنش های 
ژئوپلیتیکــی در خاورمیانه را جبران کرده اســت.در 
خصوص جنگ غزه، ارتش رژیم صهیونیستی اعلام کرد 
جنگ علیه حماس در طول ســال 2۰2۴ ادامه خواهد 
داشــت و این موضوع، بازارهــا را نگران کرده که این 
جنگ، به یک بحران منطقه ای تبدیل شود که ممکن 
اســت باعث شــود عرضه نفت خاورمیانه مختل شود.

آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا، اواخر روز دوشنبه 
وارد تل آویو شد تا مقامات رژیم صهیونیستی  را درباره 
مذاکــرات دو روزه خود با رهبران عرب پیرامون پایان 
دادن به این جنگ، مطلع کند.با این حال، نظرسنجی 
رویترز در روز جمعه نشان داد که تولید نفت اوپک در 
دسامبر افزایش یافته است و افزایش تولید آنگولا، عراق 
و نیجریه، تداوم ادامه محدودیت عرضه توسط عربستان 
سعودی و سایر اعضای اوپک پلاس را جبران می کند.

ایرباس ،بزرگترین هواپیمای مسافربری تاریخ

اسامی فیلم های راه یافته به جشنواره چهل و دوم 
فجر با فیلم های کارگردان هایی همچون مسعود 
جعفری جوزانی، بهروز افخمی، سروش صحت، بهروز 

شعیبی، جواد عزتی و محمود کلاری اعلام شد.
۱۹ دی ماه با پایان بازبینی هیات انتخاب جشنواره 
فیلم فجر، مجتبی امینی - دبیر جشــنواره فیلم 
فجر - آثار راه یافته به دو بخش سودای سیمرغ و نگاه 

نو چهل و دومین جشنواره فیلم فجر را اعلام کرد.
در این دوره ۱۰۶ فیلم متقاضی حضور در بخش ملی 
جشنواره بودند که در یک ماه گذشته توسط هیات 

انتخاب بازبینی شدند.
امینی در ســخنانی پیش از اعلام اسامی در پخش 
زنده تلویزیونی گفت: سحرگاه دیشب جمع بندی 

هیات انتخاب به پایان رسید.
اسامی اعضای هیات انتخاب به شرح زیر است :

داریوش ارجمند، حسین زندباف ، روح الله سهرابی، 
محمد رضا عباســیان، محمد حســین لطیفی، 
احمدمرادپور و محمدحسین نیرومند اعضای هیات 

انتخاب بودند.
امینی فهرست فیلم های راه یافته به بخش مسابقه 
سینمای ایران سودای سیمرغ را به ترتیب حروف 

الفبا به شرح زیر اعلام کرد:

۱. »آبی روشن« به کارگردانی قاسم لطفی خواجه 
پاشا و تهیه کنندگی سید محمدحسین میری

2. »آسمان غرب« به کارگردانی محمد عسگری و 
تهیه کنندگی حبیب اله والی نژاد

۳. »آغوش باز« بــه کارگردانی بهروز شــعیبی و 
تهیه کنندگی علیرضا سرتیبی

۴. »احمد« بــه کارگردانی امیر عبــاس ربیعی و 
تهیه کنندگی حبیب اله والی نژاد

5. »بهشت تبهکاران« به کارگردانی مسعود جعفری 
جوزانی و تهیه کنندگی فتح الله جعفری جوزانی و 

علی قائم مقامی
۶. »پرویز خان« به کارگردانــی علی ثقفی و تهیه 

کنندگی سازمان سینمایی اوج
۷. »تابستان همان ســال« به کارگردانی محمود 

کلاری و تهیه کنندگی علی اوجی
۸. »تمســاح خونی« به کارگردانی جــواد عزتی و 

تهیه کنندگی کامران حجازی
۹.»دروغ های زیبا« به کارگردانی مرتضی آتش زمزم 

و تهیه کنندگی مرتضی آتش زمزم
۱۰. »دست ناپیدا« به کارگردانی انسیه شاه حسینی 

و تهیه کنندگی سید سعید سیدزاده
۱۱. »دو روز دیرتر« بــه کارگردانی اصغر نعیمی و 

تهیه کنندگی محسن شیرازی
۱2. »شه ســوار« به کارگردانی حســین نمازی و 

تهیه کنندگی  حسین نمازی
۱۳. »شور عاشقی« به کارگردانی داریوش یاری و 

تهیه کنندگی داریوش یاری 
۱۴. »صبح اعدام« به کارگردانی بهروز افخمی و تهیه 

کنندگی علی شیر محمدی
۱5. »صبحانه با زرافه ها« به کارگردانی ســروش 

صحت و تهیه کنندگی مصطفی احمدی
۱۶. فیلم سینمایی »قلب رقه« به کارگردانی خیرالله 

تقیانی پور و تهیه کنندگی سعید پروینی
۱۷. »مجنون« به کارگردانی مهدی شاه محمدی و 

تهیه کنندگی عباس نادران 
۱۸. »معجزه پروین« به کارگردانی محمدرضا ورزی  

و تهیه کنندگی محمدرضا شریفی نیا 
۱۹. »میرو« به کارگردانی حســین ریگی و تهیه 

کنندگی سعید الهی 
2۰. »نبودنت« به کارگردانی و تهیه کنندگی  کاوه 

سجاده حسینی 
2۱. »نپتون« به کارگردانی محمد ابراهیم غفاریان و 

تهیه کنندگی سیاوش امین پور 
22. »نــوروز« به کارگردانی ســهیل موفق و تهیه 

کنندگی محمدرضا نادری
فیلمهای بخش نگاه نو 

امینی در این بخش گفت: حــدود 5۰ اثر در بخش 
فیلم اولی ها متقاضی بودند که ۱2 اثر انتخاب شدند.

»آپاراتچی« به کارگردانی قربانعلی طاهرفر و تهیه 
کنندگی سجاد نصراللهی نسب

»باغ کیانوش« به کارگردانی رضا کشــاورز و تهیه 
کنندگی محمدجواد موحد

»بی بدن« به کارگردانی مرتضی حسینعلی زاده و 
تهیه کنندگی سیدمصطفی احمدی

»پرواز ۱۷5« محمدحسین حقیقت و تهیه کنندگی 
سعید شرفی کیا

»پرویز خان« بــه کارگردانی علــی ثقفی و تهیه 
کنندگی سازمان سینمای اوج

»تمســاح خونی«به کارگردانی جواد عزتی و تهیه 
کنندگی کامران حجازی

»شکار حلزون« به کارگردانی محسن جسور و تهیه 
کنندگی مصطفی سلطانی

»ظاهر« به کارگردانی حســین عامــری و تهیه 
کنندگی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان

»قلب رقه« به کارگردانی خیرالله تقیانی پور و تهیه 
کنندگی سعید پروینی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/10/20
شماره : 1564

بیســت درصد از کل بــازار ۳۰۳ هزار و ۷۱۰ 
میلیارد ریالی فناوری  نانوی کشور در سال گذشته 
به حوزه نانوکاتالیســت تعلق داشته است. حجم 
فروش سه سال گذشته نانوکاتالیست ها ۱۴۰ هزار 
میلیارد ریال بوده و پتروشیمی و پالایشگاه های 
سراســر کشــور، بیشــترین بهره  را از فناوری 
نانوکاتالیست برده اند. در حال حاضر ۱۷ شرکت در 
دو حوزه »نفت و گاز« و »خودرو« در ایران فعالیت 
دارند که موفق به کســب یک پنجم بازار نانوی 
کشور شده اند و در این میان ۶5 درصد شرکت ها 
در بخش نفت و گاز و ۳5 درصد در بخش خودرو 
فعالیت دارند. این در حالی اســت که حجم بازار 
کاتالیست ها در بخش نفت و گاز ۶5 درصد بوده و 
در بخش خودرو ۴۴ درصد است.نکته جالب توجه، 
روند افزایشی بازار نانوکاتالیست ها در کشور است، 
به طوری که بازار نانوکاتالیست ها در سال ۱۳۹۹، 
۳۳ هزار و 55۰ میلیارد ریال بوده که در ســال 
۱۴۰۰ به ۴۶ هزار میلیارد ریال و در سال ۱۴۰۱ 
به رقم ۶۰ هزار و 2۰۰ میلیارد ریال رسیده است.

بررسی دقیق تر بازار نانوکاتالیست در سال گذشته 
نشان می دهد که نسبت سهم بخش نفت و گاز به 
خودرو در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال های پیشین 
افزایش محسوسی یافته است. این بدان معناست 
که صنعت نفت و گاز ســهم خواهی بیشتری از 
نانوکاتالیست داشته است که دلیل آن را در نقش 
راهبردی نانوکاتالیست ها در این صنعت می توان 
جســتجو کرد.با توجه به محدودیت های موجود 
در مســیر واردات نانوکاتالیست ها، شرکت های 
دانش بنیان ایرانی موفق شــده اند به خوبی نیاز 
بازار به این محصولات راهبردی را تامین کنند و 
پالایشگاه ها و پتروشیمی های سراسر کشور نیز به 
دلیل کیفیت و قیمت مناسب اقدام به استفاده از 
نانوکاتالیست های ایران ساخت کرده اند. روند رو به 
رشد اقبال به سوی نانوکاتالیست های ایرانی مؤید 
اثربخشی و توان رقابتی این محصولات بوده و حتی 
می توان روی صادرات این محصولات فناوری بالا 

حساب ویژه ای باز کرد.

20 درصد از بازار نانوی ایران 
در اختیار نانوکاتالیست ها

فورد بالاترین فروش خودرو در ایالات متحده را از ســال 
2۰2۰ به ثبت رساند.

 فورد موتور بهترین فروش ســالانه خــودرو خود را در 
ایالات متحده از ســال 2۰2۰ به ثبت رســاند که ناشی از 
تقاضای پایدار برای شاسی بلندهای کراس اوور و پیکاپ های 
این خودروساز است و این خبر تنها یک روز پس از آن بود که 
بسیاری از همتایانش افزایش دو رقمی در فروش خودروهای 

جدید را گزارش کردند.

خودروســاز دیترویت اعلام کرد که فروش خودرو با ۷.۱ 
درصد افزایش به ۱.۹۹ میلیون دستگاه در سال 2۰2۳ رسیده 
است. در سال 2۰2۰، فورد فروش خودروهای جدید اندکی 
بیش از 2 میلیون دستگاه را به ثبت رساند. به طور کلی، طبق 
داده های Wards Intelligence، فروش خودروهای جدید در 
ایالات متحده در سال گذشته حدود ۱5.5 میلیون دستگاه 
به پایان رســید که از این میزان، خودروهای برقی از جمله 

هیبریدی حدود ۱۷ درصد را تشکیل می دهند.

اعلام رسمی اسامی فیلم های چهل ودومین جشنواره فجر
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